
 

Szakdolgozat 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Szabó János 

Turizmus-Vendéglátás 

 

 

 

Budapest 

2024 

 

  



 
 

 

 

 

 

 

 

 

Magyar Agrár- és Élettudományi Egyetem 

Budai Campus 

Turizmus-vendéglátás Szak 

 

 
A sportturizmus jelentőségének bemutatása az Újpesti Torna 

Egylet (UTE) modellen 

 

 

Belső konzulens: Dr. Szabó Lajos 

Professor Emeritus 

 

Készítette: Szabó János 

JRIEY0 

Nappali tagozat 

Intézet/Tanszék:  Vidéki fejlesztési 

és Fenttartható Gazdasági Intézet. 

Fenttartható Turizmus Tanszék 

 

 

 

 

 

Budapest 2024



 
 

Tartalomjegyzék 

Tartalom 

1.Bevezetés és célkitűzések ................................................................................................................... 1 

1.1 A választott téma aktualitásának bemutatása ........................................................................... 1 

1.2 A választott téma fontossága ........................................................................................................ 1 

1.3 A témaválasztásom oka ................................................................................................................ 2 

2.Szakirodalmi áttekintés ................................................................................................................ 3 

2.1 Fogalmak .................................................................................................................................. 3 

2.2 Sport történelem ........................................................................................................................... 8 

2.3 Az UTE történelme ................................................................................................................ 13 

2.4 Az UTE szakosztályai .................................................................................................................... 16 

2.5Aktualitás .................................................................................................................................... 19 

3.Saját vizsgálatok .......................................................................................................................... 21 

3.1 Anyag és módszer ...................................................................................................................... 21 

3.2 Interjúk ..................................................................................................................................... 21 

3.3 Kérdőívek ............................................................................................................................... 36 

3.4 Eredmények és értékelésük .................................................................................................... 50 

3.5 SWOT Analízis ...................................................................................................................... 52 

4 Összefoglalás ................................................................................................................................ 54 

5 Köszönetnyilvánítás .................................................................................................................... 56 

6 Hivatkozások, Irodalomjegyzék ................................................................................................. 57 

6.1 hivatkozások ........................................................................................................................... 57 

6.2 Törvény .................................................................................................................................. 59 

7 Mellékletek ................................................................................................................................... 60 

 

 



1 
 

1.Bevezetés és célkitűzések 

 

1.1 A választott téma aktualitásának bemutatása 
 A szakdolgozatban a sportturizmus jelentőségét fogom bemutatni az Újpesti Torna Egylet (UTE) 

modell segítségével. Mint a negyedik kerület lakosa, én is szembesültem azzal, hogy mekkora kultusza 

van itt a sportnak. Az UTE-hoz kötődik több zene, bolt és film is. Ezek mind reklámok az egyesületnek, 

amivel fent tudják magukat tartani. Ezen kívül még nagy szerepet játszik a világversenyeken nyújtott 

kimagasló teljesítmény, amiben sok munkája van az egyesületnek. 

 A kutatásom célja, megvizsgálni milyen jelentősége van manapság az UTE-nak a kerületen belül és 

kívül, mennyire szeretik és mennyire követik az eseményeket a magyar lakosok, miként alakultak az 

eredmények a jelenben és a múltban, megtudni, hogy mennyire ismerik az egyesületet azok, akik a 

kerületben és azok, akik nem a kerületben vagy a közelében laknak. 

Az utánpótlás lehetőségét is megvizsgálom mivel az egyik legfontosabb, hogy a jövő generációjának 

milyen lehetőségi vannak a sportolásra.  

Ezen kívül szeretném megtudni, hogy akik nem a kerületből hallottak az UTE-ról ők, hogyan és milyen 

formában értesültek róla (barát, iskolatárs, esetleg tv, internet vagy újság).  

Valamint céljaim közé tartozik az is, hogy kiderítsem, ha valaki nem ismeri, esetleg pár információ 

után érdekelné-e az egyesület. 

Arra is kíváncsi vagyok, hogy az emberek mennyit hajlandóak fizetni egyes sporteseményekért és 

hogy utaznának-e emiatt. 

1.2 A választott téma fontossága 

 

Ami viszont még ennél is fontosabb, hogy az emberek sportolnak-e rendszeresen manapság. Akár 

hobbi szinten akár az egészség fenntartása szempontjából vagy professzionális sportolóként. A 

szakosztályokról is teszek fel kérdéseket, mert sok érdekes információ derülhet ki abból is.  

A közelmúltban történt pandémia hatásait is megfogom vizsgálni, hogyan és milyen mértékben 

érintette a klubot és a nézőtábort. 

Ezen kérdőívek eredménye után szeretném saját ötleteimet és javaslataimat megírni annak érdekében, 

hogy miként javítanám és fejleszteném a fenttartható turizmust a beutazóturizmust és magát a kerületet, 

hogy még több beutazó vendég, szurkoló, és akár sportoló is legyen a kerületben az UTE egyesületnél. 

A szakdolgozatom sikeres elkészítéséhez interjúkat, kérdőíveket és kutatómunkákat fogok végezni. 
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Az önkormányzat támogatja az UTE szakosztályainak működését, létesítményeinek fejlesztését a klub 

az elmúlt év végén hatmilliárd forintos kormányzati támogatást kapott, ami tájékoztatása alapján a 

legnagyobb összeg a rendszerváltás óta. 

1.3 A témaválasztásom oka 

A szakdolgozatom témáját a kerület és a sport iránti szeretet határozta meg. Újpesti 

lakosként én is átélem az egyesület fontosságát, és azt is látom, hogy Újpest törekszik a 

sportot fontossá tenni a kerületen belül. Ezért szerettem volna jobban átlátni, milyen 

lehetőségek vannak a sportolók és a szurkolók számára egyaránt. 
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2.Szakirodalmi áttekintés 
 

2.1 Fogalmak 

A szakdolgozatom sikeres elvégzéséhez összegyűjtöttem a témához kapcsolódó fogalmakat. 

A fogalmak: sporttörvény, turizmus, sportturizmus, rekreáció és az egészség. 

Az első kérdéskör, ami a szakdolgozat lényege is az nem más, mint maga a sporttörvény. 

„Magyarország Országgyűlése kinyilvánítja, hogy a nemzet közössége a test művelését, a 

sportot, a nemzet alapértékének, kívánatos célnak tekinti. A nemzet értékei között tartja 

számon a sport által elért eredményeket, és elismeri a sport egyént és közösséget erősítő 

értékeit. 

Magyarország sportnemzet, amely e törvénnyel is tiszteleg azon tagjai előtt, akik 

tevékenységükkel dicsőséget, elismerést és megbecsülést szereztek hazánknak. Az e 

törvényben meghatározott célok megvalósítása biztosítja továbbá azt, hogy Magyarország 

sportoló nemzetté is váljék. 

A sport legelőbb is a lelki egészség alapja, amely hozzátartozik az egészséges nemzet, az 

egészségét megőrizni akaró polgár értékrendjéhez. 

A sport a közjó része. Erősíti a közösség tagjainak egymáshoz tartozását, miként az egyén 

testi és lelki egészségét. 

 

A sport magába foglalja a nemzet által vallott értékeket, az összetartozás és a versenyzés 

szellemét, a részvételt és a győzelmet, a teljesítmény elismerését, vagyis a munka becsületét, 

az önfegyelem és az öngondoskodás fontosságát, az egyén közösségért viselt felelősségét. 

 

Magyarország Országgyűlése kinyilvánítja, hogy minden embernek alapvető joga van a 

sporthoz, és e jogát az állam biztosítja, függetlenül attól, hogy versenysportról, a szabadidő 

eltöltéséről, a diák-, egyetemi-főiskolai sportról, a fogyatékkal élők sportjáról vagy az 

egészség megőrzéséről van szó. 

 

Magyarország Országgyűlése elfogadja az Európai Sport Chartát, és sportról szóló törvényét 

azzal összhangban az alábbiak szerint alkotja meg.” 

A törvény első paragrafusában az is megvan fogalmazva ki számít sportolónak: 

„Sportoló az a természetes személy, aki sporttevékenységet végez.” 

Ezek után fontos leírni, hogy mi számít sporttevékenységnek: 
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„Sporttevékenységnek minősül a meghatározott szabályok szerint, a szabadidő eltöltéseként 

kötetlenül vagy szervezett formában, illetve versenyszerűen végzett testedzés vagy szellemi 

sportágban kifejtett tevékenység, amely a fizikai erőnlét és a szellemi teljesítőképesség 

megtartását, fejlesztését szolgálja.” (https://net.jogtar.hu/jogszabaly?docid=a0400001.tv 

2024) 

A következő fontos szó a turizmus. Az ENSZ mellett működő idegenforgalmi 

világszervezet, a WTO 1989-ben a turizmusnak a következő megfogalmazását fogadta el: 

„A turizmus természetes személyek állandó lakó- és munkahelyen kívüli minden szabad 

helyváltoztatása, amelynek célja nem letelepedés vagy munkavállalás, valamint az azokból 

eredő szükségletek kielégítésére létrehozott szolgáltatások.” (https://tudasbazis.sulinet.hu) 

 

A sportturizmus egy olyan ág, amely két részből áll. Ez nem más, mint a sport és a turizmus.  

(1.ábra). 

 

1. ábra A sport és a turizmus metszete 

forrás: HINCH, T. – HIGHAM, J. 2004 . 

 

„A sportturizmus elméleti fejlődésének viszonylag korai stádiuma miatt talán nem lehet 

alapvetően elmozdulni egy részterület felé ezen a területen. Ezt az álláspontot erősíti az a 

tény, hogy a sport és a turizmus közötti kapcsolatról a meglévő tanulmányi programok révén 

már jelentős betekintést nyertek. Különösen hasznos hozzájárulást nyújtottak a turizmussal 

https://net.jogtar.hu/jogszabaly?docid=a0400001.tv
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foglalkozó kutatók munkája, akik például a szabadtéri rekreációra és a kalandsportokra 

összpontosítanak. 

A rekreáció: a szabadidő kulturált eltöltési formája. Azon belül is a jó közérzet, a jól érzés, 

a jóllét, a jó minőségű élet megteremtése. A munkában vagy más tevékenységben el-, 

megfáradt ember aktív kikapcsolódását, pihenését, felfrissülését, munkaerejének, 

munkavégző képességének (bővített) újratermelését jelenti.  

(https://rekreacioblog.wordpress.com 2024) 

 

Aktív turizmus: 

aktív turizmus alatt azt a fajta turisztikai tevékenységet kell érteni, ahol a turista magatartását 

cselekvő, tevékeny folyamatok jellemzik.  

A nemzetközi szakirodalomban nem számít bevett fogalomnak az aktív turizmus, 

leginkább a szabadidős sporttevékenységgel kapcsolatban találkozhatunk 

vele, de minden esetben a turista által végzett, a hagyományos tevékenységekhez képest 

intenzívebb időtöltést jelöl. 

(forrás:Michalkó Gábor A turizmuselmélet alapjai 168.oldal ISBN 9639558222 2024) 

 

A Rekreáció - Sport - Turizmus történelmi háttere 

Annak egyetemlegesen elfogadott, tudományos leírása, hogy mit jelent és mit fed 

le a rekreáció, a sport vagy a turizmus, nem ebben a sorrendben történt, de a három fogalom 

kialakulása és a társított tevékenységek felismerése születhetett ilyen 

módon. Azért gondolhatjuk ezt, mert az általános „egyszert" megközelítés alapján 

a rekreáció mögött az örömöt, kikapcsolódást értjük, a sport alatt a testhez kötődő, nem 

mindennapi tevékenységet lefedő mozgást, a testtel való játszást és annak 

szerzett örömet, míg turizmus alatt szintén a mindennapostól eltérő, kikapcsolódás céljából 

(bár ez azóta bővült a hivatásturizmus fogalmának bevezetésével, már 

1. munka célból is történhet az elutazás) történő helyváltoztatást. (forrás: A turisztikai 

termékek innovatív fejlesztése ISBN 9789634544142 Sportturizmus Kökény László 

86-87. oldal) 

 

A sport fogalma, jelentősége: 

Meghatározott célú mindennapos tevékenység, a mindennapoktól eltérő környezetben. 

A céljai között szerepel a testedzés a versenyzés a szórakozás az egészség és persze az 

eredmények elérése. A sportban beszélhetünk egyéni és csapat sportokról is. Maga a sport 

https://rekreacioblog.wordpress.com/
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kifejezés egy francia szóból ered ez pedig nem más, mint a „desporter”. Ez a szó azt jelenti, 

hogy „mulatságoknak élő”. Körülbelül a 15.század közepében fordul elő először 

„szórakozás” „időtöltés” értelmében. Később a 16.században használták a sport szót 

különböző játékokra, szabadidős tevékenységre, de főleg a szabadban történő időtöltést 

hívták így. (https://hu.wikipedia.org/wiki/Sport  2024 alapján) 

 

Az egészség fogalma: 

„Az egészség a teljes testi, lelki és szociális jóllét állapota, és nem csupán a betegség hiánya”. 

1948-as megalakulásakor az Egészségügyi Világszervezet (World Health Organization, 

WHO) az egészséget így definiálta (https://hu.wikipedia.org/wiki/Egészség 2024) 

 

Szeniorturizmus fogalma 

A szeniorturizmus lassú, de jelentős átalakuláson ment keresztül az elmúlt évtizedekben. A 

változó demográfiai és társadalmi folyamatok következtében a szeniorok a korábbi 

elfogással ellentétben gazdaságilag is egyre inkább fontos szereplőivé váltak a turisztikai 

iparágnak. A megváltozott motivációik, keresleti jellemzőik 

miatt a korábbinál nagyobb hangsúlyt helyeznek rájuk a szolgáltatók, de a megfelelés ennek 

az új, ígéretes, de heterogén piaci szegmentumnak egyben kihívást is jelent számukra. 

(forrás: A turisztikai termékek innovatív fejlesztése Sportturizmus Gyulavári Tamás 

Ásványi Katalin szeniorturizmus 126. oldal) 

 

Lassú turizmus 

A lassú turizmus a felgyorsult társadalomra adott válaszként létrejövő lassú mozgalmak a 

lassú étkezés, illetve a lassú városok - talaján indult. Előnye egyrészt, hogy 

mint turizmusfejlesztési alternatíva bármilyen terepen alkalmazható, akár nagyvárosi, akár 

vidéki környezetről van szó, tovább alkalmazásával a turista és a helyi 

lakosság érdekei is könnyen közös platformra hozhatók. Ebben a fejezetben a transz- 

diszciplináris elméleti háttér, valamint a különböző koncepciók és definíciók elemzése 

mellett sikeres külföldi gyakorlatok és hazai kezdeményezések is bemutatásra 

kerülnek, melyek célja egy Magyarországon még ritkán alkalmazott turisztikai fejlesztési 

irány sokoldalú megismertetése. (forrás: A turisztikai termékek innovatív fejlesztése 

Sportturizmus A fenntartható fejlesztési alternatíva 

Pécsek Brigitta) 

 

https://hu.wikipedia.org/wiki/Sport
https://hu.wikipedia.org/wiki/Egészség
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A sportturizmus fogalmának intézményes és rendszerszintű elemzése a 20. század 

második felének közepétől datálható. Késleltetve, de részben párhuzamosan került a 

tudomány látóterébe a sporttal, amelynek az egyre több nemzetközi, globális rendez- 

vény hatásara üzleti es gazdasági súlya nőtt, és igy komplex összefüggésekkel való leírása 

is ebben az időszakban vált szükségessé. Maga a sportturizmus mint jelenség 

egészen távoli időkre nyúlik vissza. Kezdve az ókori olimpiai játékokkal, ahol először 

a környező településekről, városállamokból, majd még távolabbi keleti területekről 

érkeztek a versenyre sportolók és érdeklődők. A középkori lovagi játékok is öltöttek 

sport jelleget, illetve az odalátogatók tevékenységét tekintve turisztikai hatást is keltettek. 

Mindezen tradicionális, könnyen felismerhető elemeket a mai napig megtalálhatjuk a 

tudományos vizsgálatok során is. (forrás: A turisztikai termékek innovatív fejlesztése 

Sportturizmus Kökény László 86. oldal) 

 

Hall (1992) nemcsak a sportot azonosította a turizmus egyik fő speciális érdeklődési 

területeként, hanem három kapcsolódó turisztikai területet is megfogalmazott, köztük a jeles 

eseményeket, a szabadtéri rekreációt (kalandturizmus) és az egészséggel és fittséggel 

kapcsolatos turizmust. E három kapcsolódó terület közül valószínűleg a sporttal a 

legközvetlenebbül a jeles események területe kapcsolódik a sporthoz, amelyet a nemzeti 

bajnoki döntők, mint például az amerikai futball Superbowl, és a nemzetközi 

sportmegarendezvények, mint például az olimpiai játékok testesítenek meg. E 

sportesemények profilja és nagyságrendje mind a turisták, mind a turizmussal foglalkozó 

kutatók figyelmét felkelti. Ez a figyelem tükröződik az olyan folyóiratokban, mint az Event 

Management, és egyre gyakrabban az olyan folyóiratokban, mint a Current Issues in 

Tourism, a Tourism Management és az Annals of Tourism megjelent sporttal kapcsolatos 

cikkek kiemelkedő szerepében.”  (forrás: HALL, C. M. 1992: Review: Adventure, sport and health 

tourism. 2023) 

A sportturizmushoz kapcsolódó ágakat, mint a rendezvények, rekreáció, egészség és fitnesz 

egyaránt komolyan kell venni mivel ezek együttese alkotja magát a sportturizmust (2. ábra). 
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2. ábra A sportturizmus kapcsolódó területei 

forrás: HINCH, T. – HIGHAM, J. 2004. 

2.2 Sport történelem 

A különböző társadalmak fejlődését mindig is az jellemezte, hogy az ember milyen 

mértékben tudta a természeti környezet nyújtotta lehetőségeket a maga javára fordítani. Az 

extenzív gazdasági fejlődésről az intenzív gazdasági fejlődésre való áttérés volt az, ami az 

Óvilágban mindenütt kikényszerítette, az emberi tőkének a használatát.  

 

A sport mindig is fontos szerepet játszott a termelőerők fejlődésében, amely más társadalmi 

folyamatokhoz hasonlóan földrajzi összefüggésben zajlott és zajlik. Ezért a termelőerők 

fejlettségi szintjét csak úgy lehet objektíven értelmezni, ha annak összetevőit az azokat 

befolyásoló természeti-gazdasági-történelmi tényezőkhöz viszonyítva értelmezzük.  

 

A sport társadalmi szükségességét mindig is az indokolta, hogy az emberiség a növekvő 

társadalmi igények kielégítése érdekében a természeti környezet egyre nagyobb részét 

igyekezett birtokba venni, ami a termelőerők dinamikus fejlődését követelte meg. A 

különböző társadalmak mindent megtettek azért, hogy az emberi erőforrásokat a lehető 
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legmagasabb szintre emeljék. "Egészséges testekre és egészséges lelkekre" volt szükségük, 

hogy minél nagyobb sikereket érjenek el a társadalmi és egyéni célok elérésében, 

ugyanakkor minél többet hódítottak a természeti környezet meghódítása és kiaknázása 

érdekében. A testmozgás és módszereinek megjelenése tulajdonképpen erre való különleges 

felkészülés volt.  

 

A sport gazdasági hatása különösen az ipari és a tudományos-technikai forradalom idején 

érvényesült. Ugyanis a tudomány társadalmi szerepének megváltozása, eredményeinek 

megvalósítása az anyagi termelésben, a társadalmi munka megszervezésének növekedése, 

valamint a modern nevelési és oktatási rendszer szoros kapcsolatot feltételezett az emberi 

készségek és képességek fejlesztése között. A sport fejlődése a múlt században szorosan 

összefüggött a gazdasági élet strukturális változásaival. A munkafolyamat minőségi 

változása, a szellemi tevékenység növekedése és a munkaidő utáni szabadidő növekedése 

szükségszerűvé tette a sportot. Ezért szinte minden országban a sportegyesületek akkor 

jöttek létre, amikor a gazdasági fejlődés biztosította a hátteret. Ez a pénzügyi forrás nemcsak 

a munkavállalóknak segített a szabadidő hasznos eltöltésében, hanem a munkaerő 

regenerálódását is elősegítette. 

 

Ma is ismerjük azt a tendenciát, hogy a legnagyobb cégek mögött a legnagyobb 

sportegyesületek állnak (fővárosok, Ruhr-vidék, Budapest, Diósgyőr, Dunaújváros stb.) 

Területi szempontból a nagyvállalatok oda települtek, ahol gazdasági érdekeik a leginkább 

megkívánták. Így a sport fejlődése és földrajzi elhelyezkedése többnyire a gazdasági 

változásokat követte.  

 

Kezdetben a sport az emberek bizonyos életeseményekre való felkészítését szolgálta, később 

szabadidős és szórakoztató tevékenységgé vált. A versenyzés megjelenésével azonban a 

sport új irányt vett, és a teljesítményorientált szellem a csúcsra jutást és ezáltal mások 

legyőzését tűzte ki célul. Megjelentek a hivatásos sportolók, akiknek eredményei a 

társadalmi elismerés mellett vagy annak eredményeként a gazdaság és a kereskedelem 

számára is jól eladható reklámfelületet jelentettek. Érthető, hogy a legsikeresebb klubok és 

sportolóik termékként és egyéb termékekkel kerültek forgalomba, ahol többek között a 

sportteljesítményen keresztül mérték őket a konkurenciával szemben. A gazdaság bővülése, 

éppen a reklámfelület növelésével, érthető módon befolyásolta a sport területi terjeszkedését 

és ösztönözte a nagyobb teljesítményt. Jó példa erre, ahogyan az elmúlt évtizedekben a cégek 
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felkeresték a legjobb klubokat, sportolókat, versenyeket, hogy nevük beépítésével nagyobb 

reklámfelületet és ezáltal nagyobb ismertséget szerezzenek (Marlboro Grand Prix, Mars, 

Maraton Dreher Kupa, stb.). Ha termékeiket szélesebb körben szeretnék értékesíteni, akkor 

a sportolók nevének megvásárlásával nagyobb eredményeket érhetnek el (Lendl teniszütő, 

Jordan Nike cipő...). „Hazánk esetében is a turizmus egy igen fontos nemzetgazdasági 

ágazat, hiszen a GDP-nk több mint 10%-át adja.” 

 

Mind a gazdasági mind a sportolók érdekei miatt jöttek létre új sportágak és ezek új 

területeket hódítottak meg. Az utóbbi években kialakult "kalandsportok" (szupermaraton, 

vadvízi evezés, triatlon, hegyikerékpározás, búvárkodás stb.) és technikai sportok 

(autóforma versenyek, motocross, hegyikerékpározás, motorcsónak stb.) egyre szélesebb 

körben terjednek. Ezen kívül a 2017-től egyre nagyobb hangsúlyt fektetnek az e-sportba is 

ami inkább agyban történő sport mintsem hogy fizikai. 

A sportban a globális és a helyi kölcsönhatás maximálisan érvényesül. Ma már nem lehet a 

sportot a világ fejlődési tendenciáinak figyelembevétele nélkül megérteni. Nehéz feladat 

lenne egy teljesítményorientált sportág stratégiai fejlesztését a világszínvonal változásainak 

figyelembevétele nélkül megtervezni. A világszínvonal változásait mindig is befolyásolták 

a mögöttes társadalmi-politikai és gazdasági változások. Míg a második világháború előtt a 

fejlett európai és észak-amerikai országok sportolói, addig a második világháború után a 

szocialista országok, a gyarmati uralom alól felszabadult országok, valamint a gazdasági 

fejlődésben lévő ázsiai és afrikai országok sportolói már előkelő helyeket szereztek a 

világversenyeken. 

 

A földrajzi távolság fogalma a különböző sportágak versenyrendszerében a kontinentális és 

világbajnokságok megjelenésével szűkült. A különböző sportágak nemzetközi tevékenysége 

a fizikai teret a sportkapcsolatok intenzitásának arányára csökkentette. Az egységes 

szabályokon alapuló nemzetközi verseny nemcsak versenykörnyezetet teremtett, hanem más 

irányú kapcsolatokat is kezdeményezett. A sportmozgalmak fejlődésével maga a sportélet is 

egyre nagyobb hatást gyakorolt a nemzetközi és regionális politikára. Az olyan 

sportmozgalmak, mint a FIFA, amelyek az ENSZ-tagállamok számát meghaladva többször 

is jelentős szerepet játszottak a nemzetközi kapcsolatok kiszélesítésében és a konfliktusok 

megoldásában.  
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Ugyanakkor másfelől az is közismert tény, hogy a sport fejlődési tendenciáit egyre inkább 

befolyásolták és befolyásolták az elmúlt évtizedekben meghatározott bizonyos globális 

világproblémák.  

 

A sportra intenzíven hatott az urbanizációs folyamatok felgyorsulása. Míg az 1900-as évek 

elején az összlakosságnak csupán 13,5%-a élt városokban, addig az 1960-as évekre ez az 

arány 31,6%-ra emelkedett, és azóta is folyamatosan növekszik. Az urbanizáció folyamata 

területenként változott, az azt megelőző történelmi, gazdasági, társadalmi és kulturális 

feltételek függvényében, és mindig új tartalmak és új módszerek kidolgozását igényelte. 

Egyrészt a népességnövekedés a városban működő sportklubok és sportolók számának 

növekedéséhez vezetett, de a sportinfrastruktúra fejlődése nem mindig tartott lépést vele. A 

testmozgásra és zöldterületekre rendelkezésre álló terület csökkenése a rekreáció iránti igény 

növekedéséhez vezetett, ami az egyénileg és kis csoportban űzhető sportágak fejlődéséhez 

vezetett. A testmozgás néhány formája ismerős, amelyek a nagyvárosok beépített területein, 

kis csarnokokban és pályákon versenysporttá váltak: röplabda, kosárlabda, újabban pedig 

aerobic, gördeszka, streetball stb.  

 

Az urbanizáció hatásait a sportoló és nem sportoló fiatalokra vonatkozó tudományos 

eredmények is tükrözik. A tanulmányok egybehangzóan azt mutatják, hogy a városi 

területek sportéletének, valamint az ott élő iskoláskor utáni fiatalok erőnlétének, 

gyorsaságának és koordinációjának minősége lényegesen jobb, mint a kisebb városoké. 

Ennek oka a sportegyesületek és a regisztrált sportolók nagyobb száma. A kis falvakban élők 

egészségesebb életmóddal és jobb állóképességi teszteredményekkel rendelkeznek, a vidéki 

mozgásszegényebb életmód előnyeivel.  

 

A városiasodás túlzott mértékű a fejlődő országokban, ahol a túlnépesedés komoly 

problémát jelent. Az infrastruktúra párhuzamos fejlesztésének hiánya szinte lehetetlenné 

teszi az egyéni sportágak fejlődésének optimális feltételeit. 

(forrás: https://tamop-sport-2015.ttk.pte.hu/files/tananyagfejlesztes/sportturizmus.pdf 

szerző Dr. Marton Gergely alapján Szabó János 2024) 

 

Véleményünk szerint a sportolók térbeli mozgása a lakosság térbeli mozgását 

https://tamop-sport-2015.ttk.pte.hu/files/tananyagfejlesztes/sportturizmus.pdf
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(egy-egy sportesemény megtekintése) is alkalmanként előidézheti, melyet a sportturizmus, 

mint passzív sportturizmus definiál. Ismeretes, hogy a nagyobb nemzet-közi 

sporteseményeknek pozitív hatása lehet egy terület gazdaságára is. 

(forrás: A sportolók területi mozgásai, avagy a sportolói vándorlás Ács Pongrác TÉT. évf. 

2009 3) 

 

A földrajztudomány már az 1930-as évektől vizsgálni kezdte a szabadidő és a sport területi 

és gazdasági vonatkozásait. A sportolók, sportszervezetek mindenkor nagy kihívásnak 

tekintették újabb és újabb földrajzi területek meghódítását. Így kiemelkedő sportteljesítmény 

meghódítani a legmagasabb hegycsúcsokat, meglovagolni a legmagasabb tengerhullámokat, 

nagyobb magasságokra feljutni a gravitáció legyőzésével, vagy lejutni az óceánok mélyére. 

A földrajzi környezet az ember létfeltételét jelenti, amelynek befolyásoló elemei a 

sporttevékenység során még inkább felerősödnek. Jelen kötet kérdésfeltevéseit a sportszféra 

érdekei mentén fogalmazza meg a szerző: Hol, milyen földrajzi területen vannak, készülnek, 

versenyeznek a legsikeresebb sportolók és miért? Mennyiben van (lehet) köze annak a 

földrajzi területnek a sikerekhez? Ma már a tudomány számára egyértelmű, hogy a földrajzi 

környezet jelentős szerepet játszik akár a genetikai adottságok, akár az optimális élettani 

funkciók kialakulásában. Könyvében arra törekedett a szerző, hogy földrajzilag helyezze el 

és értelmezze a kontinensek, régiók sportéletét, középpontba állítva a földrajzi környezet 

befolyásoló szerepét. (forrás: Bánhidi Miklós Sportföldrajz Studia Geographica 2011 

bevezető) 

 

Az ókori sportéletről tárgyi bizonyítékok maradtak fenn Egyiptomból, Krétáról, Kínából és 

természetesen Hellászból, illetve a Római Birodalomból. Időben a legkorábbi emlékek az 

Ókori Egyiptomból származnak. Az időszámításunk kezdete előtti 3. évezredből maradtak 

fenn vázafestmények és barlang-, illetve falrajzok olyan emberekről, akik birkóznak, úsznak, 

futnak, vagy a mai ökölvíváshoz hasonló módon küzdenek egymással. Írásos bizonyítékok 

viszont nem maradtak fenn, így a történészek sem tudnak biztosat mondani arról, hogy az 

emberek milyen célból sportoltak  

Az i.e. 2. évezredből az ókori Hellász legismertebb szigetén, Krétán találtak a régészek 

sportolásra utaló tárgyi leleteket. A váza-, és edényfestményeken a Bikaugrás sportágat 

figyelhetjük meg. A tudósok szerint a sportversenyek célja az volt, hogy a bátor krétaiak 

szembefutottak a bikával, majd a megfelelő pillanatban elrugaszkodva a bika fején, vagy 

szarván 6 kéztámasszal átlendülve, átszaltóztak az állat felett 
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(forrás: Sporttörténet ERDŐSI ZOLTÁN Csanádi Árpád Általános Iskola Középiskola és 

Pedagógiai Intézet 2009.06.26) 

 

2.3 Az UTE történelme 

Az Újpesti Tornaegylet rövidebben Újpesti TE (rövidítve UTE) a SMAFC és az NTE 1866 

után a harmadik legrégebbi, ma is fennálló magyarországi sportegyesület. Az akkoriban még 

Budapesten kívüli kb. 700 lakost számláló Újpest nagyközségben helyi polgárok 1885. 

június 16-án alakították meg az egyesületet. 

 

Az egyesület negyven tagú tornászgárdája az 1885-ös országos kiállításon lépett először a 

nyilvánosság elé és az egyik kategória győztese lett. Minthogy a testedzést ekkoriban 

hazánkban a tornasport jelentette, ezért természetes volt, hogy az újpesti sportolók első 

tömörülése e sport jegyében ment végbe. Az alapítók az ifjúság tüzes lelkesedésével álltak 

az új eszme híveinek sorába és kitartó munkával láttak neki a fiatal egyesület 

megszervezésének. "Goll János kereskedelmi iskolai tanár, akinek lakásán az újpesti Deák 

utcában immár nem először jöttek össze legjobb barátai, név szerint: Berényi Antal, Székely-

Sonnenfeld Ábris és Ugró Gyula, koccintásra emelte poharát. A nagy és szép vállalkozásra 

ittak, most még csak ők négyen. Volt bennük öröm is, szorongás is, de az első igen fontos 

lépést megtették. Ezzel indult az UTE családi időszámítása." 

 

A hivatalos zászlóbontásra valamivel később került sor. Húsz lelkes ifjú 1885. június 16-án 

a piactéri iskola egyik tantermében kimondja az Újpesti Torna Egylet megalakulását. A 

rövidesen csatlakozó tagok száma mindössze 78. Ennyien fogadják el a klub jelszavát: 

Épség, Erő, Egyetértés. S ennyien egyúttal azt is, ami a későbbiekben a folytonosságot jelzi 

és jelképezi: legyen az UTE színe lila-fehér. A vezérkar első dolga az, hogy tornaterem után 

nézzen, ám anyagi lehetőségeik szűkösek, megfelelően felszerelt testedző helyiség 

akkoriban még az újpesti iskolákban sincs. A körülményekkel megalkudva az István téren 

frissiben felépült Heisz Tamás–féle ház két kis szobáját veszi bérbe az UTE, ennyire futja 

az alapítók összeadott garasaiból. Az adakozáson kívül az éves bálok bevétele jelentette a 

költségek fedezetét. A következő lépés: a két kis szobát nagyobbá varázsolni. Nincs mit 

tenni, le kell dönteni a közfalat, különben nem jut hely a gimnasztikára, érdekes mozzanat 

ez a faldöntés, akár jelképesnek is tekinthető. A tornasport egyeduralmát az atlétika törte 

meg, az első bajnok Keméndy Ernő, aki megnyerte a 120 yardos gátfutást. 1900-ba 

összeolvadtak az Újpesti Atlétikai Clubbal és az Újpesti Football Clubbal. Az 1920-as 
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években a sportolók sorra nyerték az országos bajnoki címeket. Györgyei Ferenc (birkózás), 

Istenes István (kerékpár), Halassy Olivér (úszás). 1925-ben a klub elnöke Ascher Lipót az 

Egyesült Izzó vezérigazgatója lett. Ascher sokat áldozott a sportéletre, neki köszönhető a 

Hajós Alfréd által tervezett stadion megépítése is. Az 1929-1930-as bajnoki kiírásban 

megszerezték az első helyet, ugyan ebben az évben a vízilabdázók, egy évvel később a 

kézilabdázók is bajnokok lettek. Az 1930-as években már nemzetközi versenyeken is 

feltűntek az UTE sportolói. Kárpáti Károly birkózó 1930-ban Európa-bajnok, Amerikában, 

Los Angeles városában rendezett, a X, az 1932. évi nyári olimpiai játékokat, ahol 

ezüstérmes, négy évvel később Németországban, Berlinben rendezték a XI., az 1936. évi 

nyári olimpiai játékokat, ahol aranyérmes lett. 

 

1950. március 31-én Kádár János akkori belügyminiszter bejelentette, hogy a tárca 

sportegyesülete és az UTE egyesül. Megalakult a Dózsa SE (1957-től Újpesti Dózsa SC). A 

kiválóan dolgozó sportvezetők, edzők eredményességének köszönhetően egyre több 

szakosztály, korosztályi tagozódással alakult meg. Az új egyesület első olimpiai bajnoka a 

Mexikóban rendezett a XIX., nagy magasságú 1968. évi nyári olimpiai játékok kalapácsvető, 

Zsivótzky Gyula volt. A belügyi időszak alatt kiemelkedően jók voltak a technikai- és anyagi 

lehetőségek. Az Újpest egészen az 1990-es évekig főszereplője volt a magyar sportnak. 

1991-től újra az UTE néven működik. 

 

A megalapítás után már csak egy dolog hiányzott: a tornaszer. Ehhez pedig sok pénzre van 

szükség. Ekkor, és korántsem utoljára a szerencse veszi pártfogásába az egyesületet. Nem 

várt ajándék hull az újpestiek ölébe: alelnökük Győri Farkas Gyula 60.000 forintot örököl és 

ennek számottevő részét az UTE javára ajánlja fel. Így szerez a klub korlátot, lovat, 

köteleket, sőt súlyzókat, vívósisakokat, tőröket, s egyéb sporteszközöket is. A 

tornaszakosztály már ezek után nem árválkodik egymagában, létrejön az újpesti vívók 

szakosztálya, majd - harmadikként - az atlétáké. 

Az UTE Újpesten nemcsak a sportot jelentette 1885-ben község lakói számára, de messze 

földön híres mulatság kitűnő szervezője is. Az évről-évre sikeresen megrendezett farsangi 

UTE-bál belépőjegyeiből és a felülfizetésekből csinos jövedelmet húz már az egyesület. Az 

UTE-bál kb. 1886-ban Újpest nagyközség reprezentatív táncestéje lesz. S nem utolsó sorban: 

kulturált reklámozója a testnevelésnek, a szervezett sportnak. 

Eddig a kezdetekről szóltam. Az UTE a későbbiek folyamán az ország egyik legnagyobb 

sportegyesületévé nőtte ki magát, szinte valamennyi sportágban élen járt, és élen jár a mai 
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napig. Az egyesület több mint 100 éves története során a hazai labdarúgás markáns 

szereplője lett, az olimpiai sportokban tekintetében pedig folyamatosan meghatározó helyet 

tölt be a magyar sportegyesületek között. 

 

 Az alapítók össze írták mit szeretnének a jövőben elérni a klubtól. Ahogy a képen is látszik a 

tornát szerették volna terjeszteni egészen kisgyerek kortól. Már a szakosztályok elkülönítését 

megkezdték, amivel létrehozták a vívó és céllövés gyakorlását. Ezen kívül a tűzoltók önkéntes 

kiképzése is alap terv volt. Ezeket láthatjuk a 3. ábrán (https://ujpestfc.hu/klub/tortenelem 2023) 

 

 

3. ábra Az UTE alapszabályának első oldala forrás: (https://www.ute.hu/tortenet)2024 

Az Újpesti Torna Egyletet 1885-ben alapították, 1889-ben pedig a labdarúgó szakosztály, az Újpest 

Football Club is megszületett. Innen számíthatjuk az angyalföldi csapat címerének történetét, amit 

1949-ben – a kommunista hatalomátvételnek köszönhetően – Újpesti Dózsa névre kereszteltek át. 

Ekkor fektették le az elkövetkező évek meghatározó formáit: vörös csillag, babérkoszorú és a 

rombuszba zárt „D” betű, ami a keleti blokk több egyesületénél a mai napig visszaköszönő 

motívum. A kétezres évekig az adott kor elvárásai szerint alkották meg a címereket, majd 2004- 

ben tértek el ettől és változtatták meg a csapat színeire.(4.ábra) 

https://ujpestfc.hu/klub/tortenelem%202023
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( https://designisso.com/2021/02/13/ujpest-nem-torino-az-ute-cimerkalvariajarol/ alapján 2024 

Szabó János) 

 

4. ábra Ute címerek a kezdetektől napjainkig (forrás: https://designisso.com/2021/02/13/ujpest-nem-torino-az-ute-

cimerkalvariajarol/) 

 

2.4 Az UTE szakosztályai 

 

UTE Atlétika szakosztály: 1896-ban avatták fel Budapesten a Millenáris pályát. Itt, 

valamint az Orczy-kertben zajlottak a századvég első szabadtéri atlétikai versenyei. Ebben 

az időszakban az UTE, a palotai erdőben megrendezett tornaversenyein – kiegészítő 

programként – atlétikai bemutatót szervezett. Legnagyobb sikere a rúdugrásnak volt, ahol a 

győztes 210 cm-t ugrott. 1901. június 30-án rendezte meg egyesületünk az első nyilvános 

atlétikai versenyét. A pályát a verseny délelőttjén a versenyzők saját maguk alakították ki. 

Kimérték a futószámok távjait, megásták a magas- és távolugrás helyét, kijelölték a start és 

célvonalakat, a súlydobó négyszöget. Reggeltől délig ástak, fúrtak, faragtak, meszeltek, 

hogy aztán délután versenyezzenek. Egy-egy sportoló 4-5 számban is indult. Kéméndy Ernő, 

a verseny pályabírája négy aranyérmet szerzett. A Magyar Atlétikai Szövetség 1903-ban 

vette hivatalos nyilvántartásba az Újpesti Torna Egylet atlétáit és három évvel később 1906-

ban Kémén 

dy Ernő megnyerte a klub első atlétikai bajnokságát. 

(https://atletika.ute.hu 2024) 

https://designisso.com/2021/02/13/ujpest-nem-torino-az-ute-cimerkalvariajarol/
https://atletika.ute.hu/
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UTE Birkózó szakosztály: Az UTE Birkózó szakosztálya az elsők között alakult meg az 

1900-as évek elején. (https://birkozas.ute.hu 2024) 

UTE Ökölvívó szakosztály: Az UTE bokszolószakosztálya 1926-ban alakult meg. A 

stadionban minden kedden, csütörtökön és szombaton 5-9-ig folyó tréningen érdeklődőket 

szívesen látott a szakosztály vezetősége számolt be róla a Nemzeti Sport. 

(https://boksz.ute.hu 2024) 

UTE Curling szakosztály: 

(https://curling.ute.hu 2024) 

UTE Esport szakosztály: 2018 február 13.án megalakult a legújabb szakosztálya az UTE-

nak. Ez a 20. szakosztály Ezt Őze István klubigazgató és Dr. Zsigmond Barna Pál, Újpest 

alpolgármestere jelentette be egy budapesti sajtótájékoztató keretében. Zsigmond Barna Pál 

azt nyilatkozta, „azért is van nagy jelentősége az újabb szakosztály megalakulásának, mert 

az e-sport népszerű a gyerekek körében, másrészt a különböző sportágak jól kiegészítik 

egymást.” (https://esport.ute.hu 2024) 

UTE jégkorongszakosztály: 1930-ban alapították majd 1955-ben újraalapítottak. Ez az 

egyik legsikeresebb szakosztály. 13 bajnoki cím és 9 Magyar kupa győzelmet tudhat 

magáénak. ( https://jegkorong.ute.hu 2024) 

UTE judo szakosztály:  

 

UTE kajak-kenu szakosztály: Egyesületünk Kajak-kenu szakosztálya 1949-ben az újpesti 

TUNGSRAM Vizitelepén kezdett működni Párkány István testnevelő tanár vezetésével. 

(https://kajak-kenu.ute.hu 2024) 

UTE karate szakosztály: Az UTE oldalán a következő információ szerepel a 

szakosztályról: A KAISEI Karate Sportegyesület 2004 szeptemberében alakult Budapesten. 

Az alapító tagok a még eredményesebb működést szem előtt tartva nyitottan keresték az új 

lehetőségeket. Így jött létre az együttműködés az Újpesti Torna Egylet és a KAISEI SE 

között, melynek eredményeként alakult meg az UTE Karate szakosztálya, és amelynek 

eredményeként az újpesti iskolákban is elkezdődhetett a karate oktatása. 

 

UTE korcsolya szakosztály: 2016-ban alakult azóta több mint 75 sportoló van jelen a 

szakosztályban. (https://karate.ute.hu 2024) 

UTE labdarúgó szakosztály: Ez a leghíresebb szakosztály. 1899-ben honosodott meg 

Újpesten azóta is töretlen az érdeklődés. Többek között azért is ez a legsikeresebb, mert a 

https://birkozas.ute.hu/
https://curling.ute.hu/
https://esport.ute.hu/
https://jegkorong.ute.hu/
https://kajak-kenu.ute.hu/
https://karate.ute.hu/
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magyarok a futballt kedvelik a legjobban, és mert a csapat is rengeteg sikertörténettel 

büszkélkedhet, ami nagy örömmel tölti el a szurkolókat Újpesten és Újpesten kívül is. 

(https://labdarugas.ute.hu 2024) 

 

UTE öttusa szakosztály: 1962-ben alakult meg a szakosztály, igaz, hogy volt elődje is, de 

az még a Budapesti Dózsa nevet viselte. (https://ottusa.ute.hu 2024) 

UTE röplabda szakosztály: röplabda szakosztályát férfi és női szakággal - 1948-ban 

alapították meg. ( https://roplabda.ute.hu 2024) 

UTE sportlövő szakosztály:  

 

UTE taekwondo szakosztály: 2005-ben alakúlt meg a szakosztály és 2005 november 2-án 

tartották az első edzést. Kezdetben a létszám alacsony volt, de ez idővel szépen ívelt felfelé. 

( https://taekwondo.ute.hu 2024) 

UTE triatlon szakosztály: 1991-ben alakult a Triatlon szakosztály Horváth László 

vezetésével. (https://triatlon.ute.hu 2024) 

 

UTE torna szakosztály: 1885-ben alakult meg a torna szakosztály és már a kezdetektől 

fogva hatalmas sikereket értek el a versenyzői. (https://torna.ute.hu 2024) 

 

UTE vívó szakosztály: 1885-ben megalakul az UTE és nem sokkal később mikor Győri 

Farkas Gyula vagyona egy részét a klubnak ajándékozza megalakul a vívó szakosztály is. 

(https://vivas.ute.hu 2024) 

UTE úszó szakosztály: Az Újpesti Torna Egylet úszó szakosztályát 1910-ben alapította, 

Szűcs János, Kéméndy Ernő és Técsőy Tichy Henrik a Népszigeten. Kezdetben az Újpesti 

öböl téli kikötőjében lévő fa uszodában úsztak a sportolók és rövidesen megalakították az 

első vízilabda csapatot is. A két sportág hosszú időn keresztül egy szakosztályban 

tevékenykedett, több versenyző mindkét szakágban kiemelkedő eredményeket ért el. Vitéz 

Halassy Olivér 1931-ben a Párizsi EB-n 1500 méteren és a vízilabda csapat tagjaként is 

aranyérmet szerez. Az elért eredményei miatt 2012-ben épült meg Újpesten a Hallasy 

uszoda. (https://uszas.ute.hu 2024) 

UTE footgolf-football szakosztály: A Footgolf két sportág együttese, a golfból és a 

futballból született. A mindenki által kedvelt labdarúgás a golf eleganciájával egészült ki, 

így jött létre 2009-ben az egyre népszerűbb Footgolf. 

https://labdarugas.ute.hu/
https://ottusa.ute.hu/
https://roplabda.ute.hu/
https://taekwondo.ute.hu/
https://triatlon.ute.hu/
https://torna.ute.hu/
https://vivas.ute.hu/
https://uszas.ute.hu/
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(A Footgolf fő célja, hogy a golfpályán eljuttassunk egy normál méretű football labdát a 

lehető legkevesebb számú rúgással az elrúgó helyről a pályaszakasz végén elhelyezkedő 50-

53 cm átmérőjű lyukba. A golf szabályait betartva a labdarúgásban megszerzett labda 

irányító technika, pontos rúgások és koncentráció viszi sikerre a játékosokat. A versenyeken 

általában 18 lyukat teljesítenek, de a nemzetközi megmérettetések 3-4 naposak is lehetnek.) 

 

(https://footgolf-footballgolf.ute.hu 2024) 

A szakosztályokat tekintve rengeteg lehetőség van a kerületbe érkezőknek. 

Hazánkban elsődlegesen a labdajátékokban (csapatsportokban) találkozhatunk a legnagyobb 

sportolói migrációval. (5.ábra) Itt jelentkeznek leginkább a sport- 

gazdaság szereplői, ezek a sportágak vannak leginkább a média középpontjában, és 

ők mozgatják meg a legtöbb nézőt is. (forrás: A sportolók területi mozgásai, avagy a 

sportolói vándorlás Ács Pongrác TÉT. évf. 2009 3)) 

 

 

5. ábra A szakosztályok kedveltsége egy gondolatfelhő segítségével (forrás:Saját kép) 

2.5Aktualitás 

Az aktualitásokat tekintve mindenképpen meg kell nézni az UTE F.C. tulajdonváltását, amit 

a MOL Vagyonkezelő ZRT hajt végre. 

 

Az olajtársaság egyik leányvállalata veszi meg az Újpest FC-t. A tényleges tulajdonosváltás 

várhatóan 2024 április végével történik meg. 

https://footgolf-footballgolf.ute.hu/
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Mi történt? „Megszületett a megállapodás a Mol Vagyonkezelő Zrt. és az Újpest 1885 

Futball Kft. tulajdonosa között, amelynek értelmében a MOL-Csoport leányvállalata 

többségi tulajdont szerez az Újpest Football Clubot üzemeltető kft-ben. A tranzakció 

lezárása és a tényleges tulajdonos váltás várhatóan 2024 április végével történik meg. A 

tranzakció lezárása és a tényleges tulajdonosváltás várhatóan 2024 április végével történik 

meg.  A Mol célja, hogy kiszámítható tulajdonosként hosszú távon biztosítson támogatást az 

Újpest FC részére annak érdekében, hogy a klub híres múltjához méltó jövőt építhessen a 

folyamatosan fejlődő magyar labdarúgásban.” – áll a Mol Csoport közleményében. 

(forrás: https://forbes.hu/uzlet/a-mol-megvasarolja-az-ujpest-focicsapatat/ 2024) 

 

  

https://forbes.hu/uzlet/a-mol-megvasarolja-az-ujpest-focicsapatat/
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3.Saját vizsgálatok 
 

3.1 Anyag és módszer 

A kutatásaim mindenképpen a mai fiatalok és idősebbek lehetőségeit tárta fel. Milyen utánpótlási 

lehetőségek vannak, milyen továbblépések a nagyobbaknak és esetleg a hobbi szinten sportolóknak 

milyen lehetőségeik vannak az UTE-nél és a többi egyesületnél Újpesten belül? Alkalmaztam primer 

és szekunder kutatási módszereket.  

A primer az interjúk készítése volt, amiket mindig párbeszéd jellegű formában hajtottam végre az 

interjú alanyokkal. Az interjúk előtt pár a témához kapcsolódó kérdést küldtem email-ben, vagy 

telefonos egyeztetés során mondtam el, hogy előzetesen legyen lehetőségük felkészülni az interjúra. 

Ezen kívül készítettem egy kérdőívet is a Google űrlapok segítségével. A kérdőívemet feltöltöttem 

különböző platformokra, hogy minél több választ kapjak a kérdéseimre. A kérdőívemre adott 

válaszokat kör illetve oszlop diagramokban ábrázoltam. 

A szekunder kutatásom a terepbejárás, könyvtárak látogatása, és mérkőzések megtekintésében merült 

ki. Újpesti lakosként ellátogattam az UTE sportlétesítményeihez, ahol az interjúkat és képeket is 

készítettem. (lásd 8.ábra). A MATE (Magyar Agrár- és Élettudományi Egyetem) és a TF (Magyar 

Testnevelési és Sporttudományi Egyetem) könyvtárában is sok hasznos könyvet találtam a 

szakirodalomhoz. Ezen kívül ellátogattam egy UTE futball mérkőzésre, hogy legyenek élményeim is 

a témával kapcsolatban.  

A kutatásom a SWOT analízis segítségével vizsgáltam meg.” A SWOT ELEMZÉS LÉNYEGE. “A 

SWOT egy olyan elemzési technika, amivel egy cég, termék, ötlet vagy projekt életképességét 

vizsgáljuk meg. Feltérképezi az elemzés tárgyának az erősségeit, gyengeségeit, lehetőségeit és 

veszélyeit. A stratégiaalkotás egyik lépése.” (forrás: https://promanconsulting.hu/swot-elemzes/ 

2024). 

Az interjúk és a kérdőív segített a SWOT analízis kitöltésére. 

3.2 Interjúk 

A történelem és a mostani állapot felmérésében segítségképpen készítettem 6 interjút. 

1.Hegyi Iván sport elemző, újságíró 

A kérdéseim a következők voltak (1.melléklet) 

Milyen társadalmi szerepet tölt be az UTE a közösségben?  

A válaszában megemlíti a jelen és a múlt történéseit is: 

„Ma már nem tölt be nagy szerepet. „A múltra visszatekintve az UTE több szakosztály 

bírtokosa, de mindig is a futball állt az élen. A futball társadalmi hatásához fogható semmi 

https://promanconsulting.hu/swot-elemzes/
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más nincs. Ez nem csak a sportban, hanem minden másban is igaz. Akár globális akár lokális 

társadalmi hatásról beszélünk nincs semmi más, ami ennyi embert megmozgatna. Ez nyilván 

az Újpest életében is tetten érhető. A kezdetekben Újpest még nem is volt Budapest része 

amikor a Megyeri Út felépült. A 20. század elején a harmadik olyan stadion volt A 

Ferencváros és az MTK pályái után, amely legalább 20 ezer nézőt befogadott, ami a korabeli 

viszonyokhoz nézve óriási szám. Ez a stadion nem csak, hogy képes volt befogadni 20 ezer 

embert, de rendszeresen meg is telt. Idővel az ÚTE túl nőtt Újpest határán. Először felkapta 

Európa majd később világhírűvé vált. Itt már ugye a globális hatásról beszékünk. Példaként 

említve, az ÚTE összeforrt konkrét világcéggel. Az Tungsram elnöke Aschner Lipót. aki 

egyrészt a Tungsram más részt az Újpest felvirágoztatója volt. Akkoriban a Tungsram 

konkrét világ cég volt. Ami még érdekesség, hogy a gyár területén épült a pálya 1922-ben.  

 

Azt elmondhatjuk, hogy mind az Újpest mind a Tungsram elnöke beírta magát a 

világtörténelembe. Aschner Lipót egy gazdag sportember volt. A rózsadombi Házából 

gyakran lesétált az UTE stadionba, ami körülbelül egy kétórás séta volt. Ezt meccsnapokon 

tehát vasárnaponként tette meg. Az Újpest túlnőtte a kereteit pont úgy ahogy a futball 

önmagában túlfeszíti a sport keretiet. A futball jóval több mint sport, saját Olimpiája van a 

sporton belül is külön szám. Ez az egyetlen sportág, ami nem megy be az olimpiába. Ennek 

az az oka, hogy ha a futball is bemenne a legjobbjaival akkor a többi számot senki sem nézné. 

A világ annyira futball rajongó, hogy ha például egy olasz vívás negyeddöntő és egy spanyol 

brazil futballmérkőzés van egy időben akkor maguk az olaszok is a futballra mennének el 

nagyobb többségben. Tehát kijelenthetjük, hogy a futball a sporton belül külön szám és olyan 

globális szenvedély, amelyhez fogható nincs több a világon. Ebben az Újpest úttörő szerepet 

játszott 1930-ban már megnyerte az Európai bajnokok tornáját Genfben, amiben a kontinens 

legjobb csapatai játszottak körmérkőzésekben. Ezen kívül Újpest legalább 5 játékost adott 

az 1938-as VB-döntős válogatottba például Vincze Jenő, Zsengellér Gyula, Szalay Antal az 

egész keret a Ferencváros MTK és az Újpest játékosaiból állt. Mondhatni, hogy az Újpest 

FC egy kulturális világhatalom része volt. 1969-1975 között 7 sorozatban elnyert bajnoki 

címet tudhat magának az Újpest. Ez a klubtörténet egyik legnagyobb vívmánya. Ez egy 

külön fogalom a legendás játékosok miatt. Ami még egy kis érdekesség az az, hogy az 

Újpesti pálya volt az első, amit stadionnak neveztek Magyarországon. A másik két nagy 

egyesület pályáját sporttelepnek hívták. A kettős rangadók révén is beírta magát az Újpest a 

történelembe. Ezek gyakran vonzottak teltházat. Ez egyfajta hungarikum volt. A négy nagy 

csapatnak mindig együtt kellett játszaniuk az 1973-ban írt MLSZ törvénytől kezdve. Ezek 
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közé tartozott az FTC a Honvéd az Újpest és a Vasas A magyar futball drámai visszaesésével 

az Újpest FC hatásai is visszaestek.” 

Milyen az utánpótlás Magyarországon és az UTE-ban? 

„A mai utánpótlás Magyarországon drámai. Ezt például az is bizonyítja, hogy 1986-óta nem 

volt lehetőségünk a világbajnokságra kijutni. Ha nem sikerül a következő VB-re se kijutni 

akkor 40év kihagyást tudhatunk magunk mögött, ami sajnos rengeteg idő. Régen a 

„Nagycsapat” toborzóin megjelent körülbelül 1000 gyerek. Ezért mondhatni, hogy a 

választék az szinte korlátlan volt. Ez például annak az oka volt, hogy híres futballistának 

lenni egy külön státusz volt, mind a világháborúk között mind utána. Az akkori futballisták 

olyan híresek voltak, hogy híres vezetőkkel és filmszínészek ismertségével vetekedtek. A 

társadalmi presztízsük irtózatosan magas volt. Őket klub hovatartozás nélkül imádta az 

ország. Az Újpesti futballisták az Ipoly presszóba jártak kikapcsolódni az 50-60-as években.  

Amikor ott voltak nem volt olyan pillanat, hogy ne nézte volna őket legalább 20-30 ember. 

Ez is egy olyan példája a futballnak, ami ma már sajnos nem tapasztalható.  

Visszatérve a mai utánpótlásra nincsenek olyan nevek, akik miatt valaki is futballista 

szeretne lenni Magyarországon. Van egy két név, aki ismert, de nincs meg az a tekintély, 

imádat, ami régen volt például Puskás idején. Emiatt sajnos a magyar futball nem felfele 

megy, hanem még mélyebbre süllyed, mind válogatott mind pedig klub szinten. Ez alól az 

Újpesti csapat sem kivétel.” 

Milyen a látogatottság a mai mérkőzéseken országos és klub szinten? A covid milyen 

hatással volt a nézettségre? 

„A covidtól függetlenül a látogatottság pont olyan amilyen a vonzerő. Nem sokan kíváncsiak 

például a Felcsútra és a Mezőkövesdre. A nagy nevek eltünése miatt kevesebb ember 

érdeklődik a magyar futball iránt. A régi legendás nevek miatt több 10 ezer ember nézte a 

mérkőzéseket míg manapság nincsenek kiemelkedő játékosok. A mai futball világ 

alkalmatlan arra, hogy nagyobb tömegeket megmozgasson. Az átlag nézőszám valamivel 

3000 környékén mozog. Sajnos ezek a számok még „kozmetikázva” is vannak.  Egy felcsúti 

meccsen 1100 az átlag nézőszám, de a valóságban ez körülbelül 300 embert jelent. A 

Ferencváros nézőszáma körülbelül 8-9 ezer ember körül van. Abban az eseteben, ha 

kivennénk a Ferencvárost a többi 11 csapat átlaga 1000-1500 ember körül mozogna. Ez a 

60-as években egy serdülő meccs átlaga volt. A mai mezőny játékosai majdhogynem 

Anonymusok, nem ismeri őket az egész világ, sőt még a magyarok is csak párat tudnak 

felsorolni közülük.  Az UTE, Honvéd és a Vasas átlag nézőszáma alig haladja meg a 2000 

embert Külön-külön. A mai nézőszámok a magyar futball hőskorának nézőszámai. Tehát 
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amkor amikor a régen a nem híres csapatok játszottak például a törekvés akkor is volt 3000 

emberese nézőszám, ami manapság a híres csapatoknál jelenik meg. 

Pár nézőszám adat a múltból összehasonlításképpen: 

1922-23-ban az FTC átlag nézőszáma 10955 ember volt, az MTK-nak 10136, az UTE-nak 

7036 volt és a Vasasé 4909. A meccsenkénti nézőátlag 4891 ember volt. 

1962-63-ban az átlag nézőszám 14093 volt. Az FTC nézőátlaga 34500 volt. a Vasasé 22231 

az Újpesté 17615 volt. 

2023-ban a 23. fordulóban a nézőszámok a következőképpen alakultak: 3248 a mai 

nézőszám átalga meccsenként. 

 Ezek a számok azért redukálódtak le ennyire drasztikusan mert eltűntek a híres labdarugók. 

A futball nélküli futball üzlet jelenség csak Magyarországon tapasztalható állami 

finanszírozásból. Több ezer millió befektetés és semmiféle eredmény.  

 

6. ábra nézőszám összehasonlítás 

 A 6.ábrán láthatóak a nézőszám adatok 1922-2023-ig. Az MTK kiesett az NB1-es 

szezonból, ezért nem szerepel a 2022-23-mas oszlopon. 
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A futball után kíváncsian néztem utána a többi szakosztálynak is. Az elképzeléseim szerint 

az atlétika szakosztályt szerettem volna meg interjúvolni, de sajnos nem kaptam választ a 

felkeresésemre. A szakosztályon belül több korcsoport is megtalálható egészen a kicsiktől a 

nagyokig. Ezeket az UTE weboldalán találtam.  

U8-U10-U12, Újonc (2011) Serdülő, (2009-2010) Gátfutás, ifi (2007-2008), Sprint, Magas-

, Hármasugrás, Többpróba, Rúdugrás, hosszútáv futás Gyaloglás Hobbi 

csoport/felzárkóztató csoport. 

 

7. ábra UTE Atlétika stadion forrás: 

(https://www.facebook.com/UTE.Atletika.Szakosztaly/) 2024 

 

 Ezért tovább néztem, hogy milyen szakosztályok vannak és mennyire sikeresek és ekkor 

találtam rá az UTE jégkorong szakosztályára. Telefonos egyeztetés után egy párbeszéd 

jellegű interjút beszéltem meg. 

 

2. Kökényesi Eszter adminisztrációs munkatárs volt a segítségemre, aki készségesen 

válaszolt a kérdéseimre. Az interjú időpontja 2023. július. 

 A kérdéseim a következők voltak. (2. melléklet) 

• Milyen lehetőségek vannak a szakosztálynál? 

Az U8-as szuper mini korosztály az első utánpótlás csapat. Az úgynevezett hoki suliból 

kiválasztott gyerekek kerülhetnek be ide. Ezt követi a mini korosztály, ami az U10-es, aztán 

az előkészítő U12, a kölyök U14 az U16 utánpótlás csapat egyik fele a TAO-hoz tartozik 

onnan felfele az UTE akadémiáé a főszerep. 

• Milyen versenyekre van lehetőség? 

https://www.facebook.com/UTE.Atletika.Szakosztaly/
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Az U8-as és az U10-es korosztály úgynevezett tornarendszerben játszik. Ez általában 

egy adott helyszínen kerül megrendezésre, ahol körülbelül lejátszanak egymás után 

három mérkőzést. Későbbi korosztályokban rendes előkészítő meccsek vannak, amin 

keretein belül utaznak az ország több pontjára. 

UTE akadémia csapatai: U16-os A csapat, U18-as ifi és az U21-es junior korosztály tartozik 

hozzájuk. Itt az akadémián van rehabilitációs edző. dietetikus ezen kívül van külön ember, 

aki az iskolai tanulmányi eredményekkel foglalkozik. 

Ezen kívül van a felnőtt liga, amit az UTE profisport kft működtet. Ez a csoport az Erste 

ligában és a magyar kupában az OB1-ben indul. 

• A tagdíjak milyen módon működnek mit foglal magába? 

Az U8-as korosztályban tizenhatezer forint a tagdíj, U10-ben tizenkilencezer és U12-től 

felfele huszonkétezer forint a havi tagdíj. Ezen kívül vannak kedvezmények például a testvér 

kedvezmény. A felszereléseket is próbálják biztosítani a gyerekeknek. Ez úgy működik, 

hogy a TAO segítségével a szülők egy évre kitudják kölcsönözni ingyenesen a felszerelést a 

gyerekeknek. Ha év közben kinövi az adott játékos a felszerelést akkor segít az egyesület a 

cserében. A támogatásban egyedül a korcsolya és az ütő nincs benne. Azt maguknak kell a 

játékosoknak biztosítani. 

Aki bekerül az akadémiai részlegre ott már nem kell tagdíjat fizetnie. 

Az akadémián minden felszerelés biztosítva van és a felnőtt részlegen is. 

• A mérkőzésekre milyen látogatottság van? 

Az utánpótlás mérkőzéseken általában csak a szülők, hozzátartozók, ismerősök vesznek 

részt. Amennyiben komolyabb nézőszámokról szeretnénk beszélni akkor mindenképpen a 

felnőtt korosztályról van szó mivel oda már olyanok is ellátogatnak, akiknek nincsen 

semmilyen kötődésük a játékosokhoz. Ott az átlag nézőszám 600 körül van. A covid alatt 

zárt kapus meccsek voltak, de előtte is ez az átlag 600-as nézőszám volt jelen. A vírus alatti 

zártkapus mérkőzéseken úgy próbálták a hangulatot hozni a játékosoknak, hogy a 

hangosbemondóba lejátszottak előre felvett szurkolás hangokat. Ettől függetlenül ugyanúgy 

bemondtak mindent mintha lennének szurkolók a lelátókon. 

A Ferencváros elleni mérkőzéseken szokott a legnagyobb nézőszám, ez általában ezer felett 

szokott lenni. Kisebb csapatok ellen általában 300 és 400 körül szokott tetőzni, így jön ki az 

átlag 600-as nézőszám. Mostanában emelkedő tendenciát mutatnak a számok. 

• Eddigi sikerek amire büszke az egyesület 

Az UTE hoki 12 bajnoki címmel büszkélkedhet. Idén bejutott a csapat a Magyarkupa négyes 

döntőbe. Ez az esemény a tüskecsarnokba került megrendezésre.  
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• Mik a jövőbeli célok, fejlesztések? 

Az idei mérkőzések alatt nem teljesített túl jól a szakosztály ezért új edző segítségét kérik 

egy Finn szakemberrel fog együtt dolgozni az UTE hoki. Persze mint mindenhol itt is az 

eredmények a jövőbeli célok például érem az Erste kupában. 

Az interjú után megnéztem pontosan hol helyezkedik el a jégkorongozók telephelye. Ekkor 

konstatáltam, hogy a Szusza Ferenc Stadion mellett van, amit a 8. ábrán lehet megtekinteni. 

 

 

8. ábra UTE jégkorong szakosztály pontos helyszíne (forrás: https://www.google.com/maps  alapján szerkesztett 

kép2023) 

 

  

https://www.google.com/maps
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Előzetes megjegyzés Zsiska Norberttal készült interjúhoz. 

Az UTE sportegyesület mindig törekszik arra, hogy a kisgyerekek is megkedveljék a 

különböző sportágakat és erre nagy hangsúlyt fektetnek kampányokkal. Rengeteg újpesti 

óvodába ellátogatnak, megnézik a testnevelés órát és a kimagasló teljesítményt nyújtó 

gyerekek meghívót kaphatnak az UTE sportegyesülethez, mint sportoló. Ezen kívül van 

lehetőség amatőr egyesületekbe menni, ahol később még ugyan úgy lesz lehetőség átkerülni 

a profi játékosokhoz. 

 

Az Újpest MT is egy ilyen kosárlabda egyesület, ahol tagdíj ellenében tanítanak kosarazni, 

már fiatal kortól kezdve. Az edzés a klubon belül különböző korosztályokra van felosztva. 

A legkisebbek az úgynevezett előkészítő szakosztályban játszhatnak. Utánuk az U11-U12 

korosztály később a serdülő, ezt követően a kadet, majd a junior, az utolsó az U20-as 

korosztály. 

Ezt követően már felnőtt korosztályról beszélünk, ahol már nem csak életkor, de tehetség 

alapján is csoportosítják az egyes játékosokat. Személyes tapasztalataim is vannak az 

egyesületről, mivel én is itt sportoltam több éven keresztül. Nagyon profi szakami tudást 

adtak át az edzők és mindig figyelték a teljesítményünket. Sok társam került ki onnan profi 

csapatokhoz. 

 

 Az UTE nem csak az óvodákban van jelen, hanem az iskolák közötti sportrendezvényeken 

is, amiket a kerületbe rendeznek minden évben több alkalommal. Itt az iskolák egymás ellen 

játszanak. Rendkívül nagyszabású program szokott lenni a futballmérkőzés, de ezen kívül 

van atlétika, röplabda és egyéb sportokban versenyzők is megmérettethetik magukat. Itt a 

kimagaslóan teljesítő diákok lehetőséget kaphatnak az UTE sportegyesülettől. Sajnos 

Magyarországon nem terjedtek el a középiskolák között megrendezett sportesemények, 

valamint sportversenyek, tehát aki ebben a korban szeretne elkezdeni sportolni, sajnos nem 

sok lehetősége van bekerülni a nagyobb klubokhoz. 

 

3.Az utánpótlás fontosságáról és jelentőségéről készítettem egy interjút Zsiska Norberttal, 

aki edző az Újpesti Haladás F.C-nél.  

A kérdéseim a következők voltak (3.melléklet) 

Milyen korban kezdenek a gyerekek sportolni?  

 Ez függhet a szülőktől a gyerektől és persze az egyesületek is maguk választják meg a 

kezdőkort. A válaszából kiderült, hogy náluk öt és hatéves kor körül kezdenek a gyerekek, 
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hiszen akkor már mind mentálisan, mind fizikálisan nagyjából készen állnak arra, hogy 

elszakadjanak kisebb időközökre a szülőktől, és elkezdjenek sportolni. Ezek a kezdő kórban 

lévő sportolók még csak játékos feladatokat kapnak, hogy megtanulják az alapokat 

megszokják a labdát és hogy kialakuljon a gömbérzékük. Ezen kívül még kialakul minden 

olyan érzék is, ami később kelleni fog a sporthoz. A gyerekek az évek alatt szépen fejlődnek 

barátságok alakulnak ki és közben megismerik megszeretik az edzőjüket, ugyanis más 

egyesületekkel ellentétben a haladásnál egy edző viszi végig a gyerekeket a kezdetektől 

egészen 18 éves korig. Norbert elmondása szerint ez egy hatalmas plusz mivel mind a játékos 

mind az edző között kialakul egy olyan kapcsolat, ami később kifizetődő. Ez abban nyilvánul 

meg, hogy a sportoló sokkal jobban fog hallgatni az edzőjére, sokkal jobban megbízik benne 

és kialakul a kölcsönös tisztelet is. Az első naptól kezdve az edzők elkezdik figyelni a 

játékosokat egyesével is. hogy a későbbiekben ki az, aki esetleg többre is ildomos. 

Körülbelül kilenc és tíz év között szokták meghozni az edzők azt a döntést, hogy 

megpróbálják a tehetségesebbeket feljátszani Az Újpest Haladásnak megállapodása van az 

UFC-vel. Ez abban nyilvánul meg, hogy a haladás a tehetséges játékosainak lehetőséget ad, 

hogy az UFC-ben játszanak egy próba játékot. Amennyiben megfelelnek a próba játékon 

akkor átfognak igazolni az Újpesthez. Norbert edző azt még hozzátette, hogy az elmúlt 

időszakban körülbelül kettő ilyen esemény volt. Elárulta azt is, hogy van lehetőség nagyobb 

csapatokhoz is igazolni akár a Barca akadémiához is. Neki volt is egy ilyen esete. 

 

Mi az egyesület célja? 

. Norbert elmondta, hogy „számukra az a legfontosabb, hogy megszerettessék a gyerekekkel 

a sportot és hogy felállítsák őket az egész napos internetezésből. Ezzel is törekednek arra, 

hogy a fiatalok próbáljanak egészségesebbek lenni, többet mozogjanak és ezzel közben beáll 

egy rendszer az életükben, amivel később jobban tudják majd az idejüket beosztani. 

Megtanulnak egy fajta kötelességtudatosságot is mivel hetente háromszor nekik egy adott 

időpontban meg kell jelenniük az edzéseken. A pályán megtanulják a kitartást és 

megtanulnak csapatként játszani gondolkodni, ami később megint csak egy előny mind 

iskolában mind munkában.  

 A vízválasztó általában 14 éves korban van. Akkor szoktak páran kihullani a csapatból és 

egy körülbelül 24 fő általában olyan 15 főre szokott csökkenni mire elérik az U17-et.Ez 

általában azért szokott megtörténni mert beindulnak a hormonok más lesz nekik fontosabb 

például a barátok vagy egy barátnő. Azok, akik maradnak ők általában sokkal több 

odafigyelést igényelnek, de megbízhatóbbak és végérvényben ők fogják kiadni azt a 
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csapatot, akik akár a felnőtt ligában is játszhatnak. Mivel a Haladásban egészen 18éves korig 

foglalkoznak a játékosokkal és onnan van lehetőségük a felnőtt csapathoz kerülni.” 

Azt már megtudtam, hogy öt és hatéves kor között kezdenek el a gyerekek játszani, de azt is 

megkérdeztem, hogy van e lehetőség később csatlakozni és a válasz az volt, hogy igen van 

akár 12 éves korban is jöhet hozzájuk új sportoló. Mivel ők a harmadik számú klub Újpesten 

ezért ők minden sportolni vágyót szeretettel fogadnak A nagyobb kluboknál viszont nincs 

erre lehetőség mivel 12 éves korra már kialakul egy csapat egy közösség és oda nehéz 

becsatlakozni és a fonalat felvenni. 

Milyen toborzási lehetőségek vannak az egyesületnél? 

Amire azt a választ kaptam, hogy” igen többször is toboroznak akár interneten social media 

felületeken vagy offline is újságokban hirdetik magukat. A tagdíjak Hónapokra vannak 

lebontva. Ugye egy hónapot 4 hétnek vesznek és mivel egy héten 3 edzés van ez így összesen 

12 edzés plusz a hétvégi meccsek. A kicsiknek bozsik program míg a nagyobbaknak u13-tól 

rendes mérkőzések vannak háromnegyed és egész pályán. Az edzések a hétvégi mérkőzések, 

és a meccseken biztosított mezek és melegítő szettek összesen 7ezer forintos havi tagdíjat 

tesznek ki. A nagyobb kluboknál változó az összeg általában 10 ezer forinttól kezdődnek a 

havi díjak. A nagyobb egyesületek rendszeresen járnak óvódákba és alsós osztályokba. Ezek 

a személyek már abban a korban látják, hogy a gyerekek közül ki tehetséges és hogy kivel 

érdemes egy szerződést készíteni. Ilyen korban még a szülőknek kell finanszíroznia a havi 

díjakat, amik a fent említettekben 10-15 ezer forint. Viszont cserébe a legprofibb edzőt és 

edzés tervet kapják a fiatal sportolók. Újpesten is rendszerint tart viziteket az UTE a 

környező óvodákban és általános iskolában. Akit kiválasztanak egy prospektussal 

ajándékozzák meg.” Ezem kívül még egy pár szóban meg is kérdezik, szeretne-e 

komolyabban sportolni, és persze a szülővel is beszélnek. 
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Az UTE több szakosztályával is készítettem interjút, hogy jobban megismerjem a 

működésüket és közben sok érdekes információt is megtudtam. 

Előszőr felkerestem az UTE birkózó szakosztályát, ahol Kapuvári Gábor Európa bajnok 

bronzérmes birkózóval és szakosztályvezetővel. 

4. Sikerült egy párbeszéd jellegű interjút készítenem. 

A kérdéseim a következők voltak: (4.melléklet) 

UTE birkózó szakosztály: 

• Hogy lehet bekerülni az UTE birkózó szakosztályába? 

Az egyesületbe bárki bekerülhet, akit érdekel a birkózás. Általában azok szoktak az 

egyesülethez érkezni, akiknek valamelyik felmenőjük régen birkózott, vagy valamilyen 

kötödés van a sportággal. Ezen kívül a már meglévő tagok hívják az ismerőseiket, barátaikat 

és így tud gyarapodni a csapat. Azt fontos kiemelni, hogy egy tízezer forintos tagdíj 

ellenében lehet valaki a klub tagja. Ebbe a tízezer forintba beletartoznak az edzések és a 

versenyek, amik körülbelül havi szinten egy két versenyt foglal magába.  

• Milyen korosztályoknak van lehetőségük birkózni? 

Elsősorban vannak az óvodás csoportok. 

Délelőttönként vannak úgynevezett ovis programok és azokból próbálnak gyerekeket 

toborozni. Őket általában nagycsoportos koruktól várják a klubhoz mivel akkor már elég 

érettek agyban arra, hogy megértsék a sport lényegét és testileg még alakíthatóak. Az óvodás 

csoportoknak elsősorban játékos feladatok vannak és később, amikor már nagyobbak akkor 

tudnak komolyabban foglalkozni a birkózással. 

Az óvodás korcsoportot követi az úgynevezett gyerek korcsoport. Itt már a gyerekek 

elkezdenek tanulni könnyebb fogásokat is, de még mindig vannak játékos feladatok. 

Ezt követi a diák csoport, amit a serdülő követ utána kadet, junior, U23, felnőtt és a veterán. 

Viszont, ha valaki nem óvodás csoportban gondolja, hogy elszeretne kezdeni birkózni, 

hanem későbbi éveiben gondolja úgy, hogy tetszik neki ez a sport akkor arra is van lehetőség 

egy bizonyos korig, amíg még az ember teste elég flexibilis és elég gyors. Körülbelül 25-

30éves korral bezárólag el kell kezdeni mert utána már nem lesz esélye fejlődni. 

• Mennyire népszerű jelenleg ez a sport? 

Jelenleg ez a sport egyáltalán nem népszerű. Ez nem csak Magyarországra igaz, hanem az 

egész világra nézve. Ez amúgy nem csak a birkózásra igaz, hanem a többi küzdő sportra is 

negatív tendenciát mutatnak a nézőszámok. Ennek okát sajnos nem tudni, pedig nem olyan 

rég lettek a birkózásban szabályok megváltoztatva, aminek eredményeképpen élvezetesebbé 

vált a sport a nézők számára. Ennek ellenére a versenyeken áltálában csak azok vesznek részt 
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nézőként, akik régen űzték ezt a sportot és kimennek megnézni a jövő nemzedékét ezen kívül 

pedig a szülők, rokonok vagy a kísérők vesznek részt. Nagyon ritkán van olyan, hogy egy 

külsős, akinek semmi köze ehhez a sporthoz beül megnézni egy birkózást. 

• Milyen versenyekre van lehetőségük az itt sportolóknak? 

Háziversenyeket nem szoktak rendezni az UTE-nál de a Vácon lévő Honvéd egyesülettel 

közösen szoktak lenni például mikulás kupák vagy húsvéti nyuszi kupák. Ezen kívül 

meghívásos versenyek szoktak megrendezésre kerülni. Az edzések minden nap zajlanak 

szóval a versenyekre bőven van lehetőség felkészülni. 

 A versenyeken a részvétel nem kötelező. Ha valaki csak edzés szinten szeretné űzni a 

sportot akkor erre is van lehetőség. 

• Milyen támogatást nyújt az UTE birkózó szakosztály a gyerekeknek? 

Felszerelés terén biztosítva van a birkózó mez a póló és ezen kívül egy tréningszettet. 

Ezt a felszerelést csak a legalább két éve birkózó gyerekek kapják meg, a kezdőknek 

maguknak kell biztosítani a felszerelést. Ezen kívül a cipő csak serdülő korosztálytól 

kapják a tagok. A jó állapotú kinőtt cipőket a szülők elszokták ajándékozni a 

kisebbeknek. 

• Milyen szerepe van a birkózásnak a turizmusban? 

A kiemelkedően tehetséges gyerekeknek biztosítani kell edzőpartnert. Ehhez sokszor 

már nem elég a klubbon belüli partner és ilyenkor a fejlődésük lelassul kevesebb 

inger éri. Ilyen esetben más városokból vagy országból utaznak újpestre versenyzők, 

hogy gyakorolhassanak. Persze ugyanez fordítva is megtörténhet, ilyenkor Újpest 

színeiben utazik a versenyző más városba, országba. Ezen kívül van a Kozma István 

birkózó akadémia ott lehet még edzőpartnert keresni. 

• Milyen fejlesztések vannak tervben a szakosztályon belül? 

2019-ben volt egy nagy felújítása a teremnek (9. ábra). 

 Tervben vannak kihelyezések iskolákba. ezzel tudnák népszerűsíteni a sportot és 

több embert toborozni. A versenyre való utazásnak a megkönnyítésére szeretne a szakosztály 

egy kisbuszt venni, ami csak a versenyzőknek lenne fenntartva. 
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9. ábra birkózó terem (saját felvétel 2023) 

 

Az ismerőseimmel jelentkeztünk egy amatőr futball ligába, amit az egyik egyetem hirdetett 

meg. Erről a bajnokságról érdemes tudni, hogy műfüves pályán játszik a két csapat, akik öt-

öt főből állnak plusz a cserék. Erre a bajnokságra minden amatőr focizni vágyó jelentkezhet. 

Az új csapatok egy előre egy összegben kifizetett tagdíj ellenében játszhatnak az ötödik 

ligában. 

Véleményem szerint ezt a lehetőséget több egyesületnek is kéne biztosítania például az 

UTE-nak is. 

5.A mérkőzések előtt és után a többi csapat játékosaival készítettem interjút, ahol arra voltam 

kíváncsi ki miért jelentkezett a bajnokságra és persze tettem fel kérdéseket az UTE-ról is. 

Összesen 10sporttársat vontam be a felmérésbe. 

A kérdéseim a következők voltak (5.melléklet) 

Miért jelentkeztek ebbe az amatőr bajnokságba? 

20%-ban azt a választ adták a játékosok, hogy hobbi szinten űzik a sportot és ezért szerettek 

volna jelentkezni. 30%-azt a választ adta, hogy a napi sportot szeretnék ezzel elvégezni és a 
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nagyobb többség, azaz a maradék 50% azt válaszolta, hogy egy régebben történt sérülés 

miatt abba kellett hagyni a pályafutását és csak ilyen amatőr szinten mer játszani. 

Mi a véleménye az UTE-ról? 

Azt kijelenthetem, hogy a válaszadók 100%-a ismerte az Újpesti Torna Egyletet. 

Ezzel szemben csak a 20%-uk volt pozitív véleménnyel a csapatról. Elmondásuk szerint 

azért szeretik az UTE klubot mivel ott laknak, vagy laktak a kerületben. Több interjú 

alanyom is hivatkozott erre. A 80% azt válaszolta, hogy nem kedveli az egyesületet. 

Többen is felhozták példának a közelmúltban szerzett rossz eredményeket és volt, aki a 

„derbik” miatt nem szereti a csapatot. A derbi az egy hagyomány, ami az Újpest és a 

Ferencváros között jött létre. Ilyenkor a két szurkolótábor általában nagy létszámban 

jelennek meg a rendezvényeken. Sajnos általában mindig akadnak kisebb fennakadások a 

két tábor „gyűlöletéből” fakadóan. Ettől függetlenül ez szokta a legnagyobb sikert aratni a 

nézettségekből adódóan.  Régen a szurkoló táborok tömegközlekedéssel jutottak el az 

eseményre, de mivel az átlagemberek ilyenkor féltek utazni, így megoldásként egy privát 

buszt iktattak be, ami a szurkolókat egyenesen a stadionhoz transzportálja. Ezzel 

kiküszöbölve a felmerülő problémákat. 

A fent említett interjúban sokan a sérülésükről beszéltek ezért elkezdtem gondolkozni, hogy 

ennek mi lehet az oka. Az interjú alanyok 20-40 év között voltak. 

 

Az UTE-n kívül vannak még más sportegyesületek Újpesten, ilyen például az Újpest MT. 

Mint régi club tag utána jártam milyen lehetőségek vannak most az egyesületnél és hogy 

milyen osztályok vannak a klubban. Milyen sikereket tudhat maga mögött az egyesület. 

A kengurutól, azaz az általános iskola elsőtől negyedik osztályáig egészen az öregfiúkig 

vannak csapatok. A legfőbb sikerének az NB1B-t tudhatja magáénak az egyesület, amit 

tavaly májusban értek el. 

 

6.Annak érdekében, hogy még több információt összegyűjtsek a sportturizmusról 

készítettem egy interjút Szabó Zitával, aki a Budapesti Gazdasági Egyetem volt hallgatója, 

Turizmus-vendéglátás felsőoktatási szakképzésén végzett 2021-ben. 

A kérdéseim a következők voltak. (6.melléklet) 

Mennyire tartja fontosnak a sportturizmust? 

A válaszai megleptek. 

Azt felelte, hogy az ő képzése során nem fektettek nagy hangsúlyt a sportturizmus 

jelentőségére. A témát csak nagyvonalakban érintették, felsorolás szinten. 
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Saját véleménye szerint ez annak tudható be, hogy Magyarországnak nincs kiemelkedő, 

világhírű szintű klubcsapata semmilyen sportágban. A sportturizmus kifejezés számára csak 

a nemzeti válogatott csapatok kapcsán van jelen. Példaként megemlítette a futball, kézilabda, 

vízilabda Európa bajnokság és a világbajnokságon nyújtott teljesítményeket. Személyes 

véleménye szerint fontosnak tartaná a sportturizmust, de ehhez a magyar klubcsapatok 

teljesítményét jóval javítani kéne ahhoz, hogy ez ténylegesen egy jelentős része legyen a 

magyar turizmusnak. 

Végez-e rekreáció szempontjából valamilyen sporttevékenységet? 

Általános iskolás korában kézilabdázott versenyszerűen, amatőr szinten. Ezt a sportot négy 

évig űzte, de sajnos költözés miatt előszőr szüneteltette, majd később csapat hiány miatt 

sajnos nem tudta folytatni. Ezt követően tollaslabda egyesületben folytatta 

sporttevékenységét, de a gimnázium végeztével ezzel is felhagyott. Azóta alkalmanként 

konditerembe jár egészségmegőrzés céljából. Ezen kívül szabadidejét szívesen tölti 

utazással, amennyire a lehetőségei engedik. 

Mi a véleménye az UTE-ról? 

Újpesti lakosként úgy érzi, hogy a csapatnak szurkolnia kéne, de a múltbéli teljesítmények 

elég kiábrándítóak számára, ami miatt nem tudja a csapatot támogatni. A csapatnak többet 

kéne nyújtani, több győzelmet kéne elérni ahhoz, hogy több emberhez érjen el az egyesület 

és hogy ország vagy világszíntű elismertséggel bírjanak. Számára felháborító a játékosok túl 

magas fizetése annak függvényében amilyen teljesítményt nyújtanak. A szurkolótábor 

színvonala kritikán aluli. A mérkőzések előtt hangosak és kárt tesznek a kerület 

közterületeiben, ezen kívül a mérkőzéseken is sportszerűtlenül és primitíven viselkednek. 

Jár-e vagy néz-e sporteseményeket? 

Személyesen nem látogat sporteseményeket, közvetítéseket ritkán néz ezek is inkább 

nagyobb szabású rendezvények, mint Európabajnokság vagy Világbajnokság. Ezeket 

társaságban teszi, mivel számára a sportnak közösségkovácsoló ereje van. 
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3.3 Kérdőívek 

Annak érdekében, hogy még mélyebben átlássam, hogy az emberek miként vélekednek 

magáról a sportról, sportolásról az egészség megóvása érdekben, és a sportturizmusról, 

készítettem kérdőíveket, amiket az interneten közzétettem. A válaszadók nem csak sportolók 

voltak. A kitöltők korosztálya is vegyesen alakult. (7.melléklet) 

A kérdőívem felvezetése: 

A Magyar Agrár- És Élettudományi Egyetem turizmus-vendéglátás szak hallgatója vagyok. 

A következő kérdőívben megszeretném vizsgálni, hogy az emberek mennyire ismerik az 

UTE-t és hogy milyen véleménnyel vannak róla. A kérdőív kitöltése segít a szakdolgozatom 

sikeres elkészítésében. A kérdőív teljesen anonim és nem lesz máshol felhasználva, csak a 

szakdolgozatomban. Köszönettel Szabó János 

 

Annak érdekében, hogy a kérdőívet sokan kitöltsék több közösségi oldalon is megosztottam. 

Ettől függetlenül sajnos nem kaptam túl sok választ. A kérdőívem 18 kérdésből áll, ami 

szerintem átlagosnak mondható. Nem szerettem volna hosszú kérdőívet készíteni mivel a 

válaszadóknak és nekem is könnyebb, ha kevesebb kérdésre kell válaszolniuk így kevesebb 

időt vesz igénybe a kitöltés. 

 A válaszok könnyebb feldolgozása érdekében előre megírt kérdéseket készítettem így 

jobban és könnyebben feldolgozhatóak. A 18 kérdésből négy kérdést tettem fel szabad válasz 

lehetőségével. Ezek a következők voltak:  

„Amennyiben sportol, milyen időközönként és milyen szinten?” 

„Havonta mennyit költ sporteseményekre? (Jegy, utazás, szállás, vendéglátóhelyek)” 

„Milyen vendéglátóhelyeket látogatott meg egy adott sportesemény látogatása közben?” 

„Mi a véleménye az Újpesti szurkolókról a látottak alapján?” 

 

Ezeket a kérdéseket mindenképp felszerettem volna tenni, de mivel ezeknek annyi fajta 

válaszlehetősége van, hogy muszáj voltam a válaszadókra bízni mit gondolnak ezekről a 

kérdésekről. A kérdőívem egy évet volt aktívan fent az interneten azután lezártam és neki 

álltam az adatokat feldolgozni. A feldolgozáshoz a Google űrlapok internetes weboldalt 

használtam segítségnek. Ezek összegzése után jött létre a jól és könnyen értelmezhető 

kérdőívem. 
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1.Kor 

Első kérdésemben a kitöltők korára voltam kíváncsi. A kérdőívre 75 válasz érkezett be. 

Ahogy az látható a legfiatalabb kitöltő 16 éves míg a legidősebb válaszadó 60 éves volt. 

Százalékos arányban a 16, 18, 24, 25 és 40 évesek töltötték ki a legtöbben, mégpedig 9,5%-

ban. Ahogy az az ábrán is megtekinthető a többi kitöltő 4,8%ban töltötte ki a kérdőívemet. 

 

10. ábra kor eloszlások 

2.Nem 

Ezt követően a nemek aránya következett. A válaszadók nagyobb része férfi volt, mégpedig 

57,1%-a. A női kitöltők százaléka 42,9% volt. Az „egyéb” menüpontot senki sem 

választotta. Ebből kimutatható, hogy manapság majdnem akkora az érdeklődés a nőknél is 

sport irányába, mint a férfiaknál. Szerintem ez a különbség kevésnek mondható. 

 

11. ábra nemek aránya 
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3.Lakhely 

A következő kérdésem a lakhelyhez kapcsolódott. 

A kitöltők nagyrésze a fővárosban, vagy Pest megyében lakik. Mivel a kérdőívem az UTE-

ról szolt, ami egy fővárosi klubcsapat így nem tartom meglepőnek a kitöltések arányát. 

 

A főváros 47,6% a Pest megye 28,6% míg a megyeszékhely, vidék és külföld 

válaszlehetőség összesen lett 23,8%. 

Kimondottan meglepődtem azon, hogy volt külföldi kitöltőm egy ilyen témával 

kapcsolatban ettől függetlenül örültem, hogy oda is eljutott az UTE híre. 

 

 

12. ábra lakhely eloszlása 

 

4.Sportol-e? 

 

A következő kérdés egy elég rövid tömör, de szerintem annál fontosabb témakör, ami nem 

más, mint hogy sportol-e? Erre a válaszadók igennel és nemmel tudtak felelni. Örömmel 

konstatáltam, hogy a válaszadók többsége sportol. A százalékok a következőképpen 

alakultak. Igennel 52,4% szavazott míg nemmel 47,6%. Az látható, hogy a két válasz csak 

minimálisan tér el egymástól százalékos arányban. Véleményem szerint még több válasz 

esetén ez 50-50% körül alakult volna. 
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13. ábra sportolással kapcsolatos eldöntendő kérdés 

  

A következő kérdésem az előzőhöz kapcsolódott. Erre a kérdésre nem volt kötelező 

válaszolni. Ez a kérdés annak volt releváns, aki az előző kérdésre igennel válaszolt. Erre a 

kérdésre 12 válasz érkezett. A válaszok között sajnos volt olyan, ami nem tartozik ide ilyen 

például a „rég” válasz. Ezen kívül a hetente egyszer és hetente többszőr volt a legnagyobb 

arányban. A legtöbbet sportoló válaszadó naponta jár edzésekre és ő versenyszerűen sportól. 

Ezen kívül 5 válaszadó sportól versenyszerűen. 

 

5.Amennyiben sportol, milyen időközönként és milyen szinten? 

A válaszok: 

Rég 

Heti 1 

Naponta, versenyszerűen 

Heti 1-2, hobbi szinten 

Hetente 3-4x 

Heti 5 nap kb 

Hobbi szinten, minden hétvégén 

Hetente, amatőr 

Hetente klub szinten 

Naponta verseny szinten 

Versenyszerűen kosárlabdázok, heti 5 edzés 

Heti többször egyesületnél 
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14. ábra felhő a sportolási szokásokról 

 

A következő kérdésem érdeklődési köre, hogy a kitöltők mennyit költenek el egy hónapban 

bármilyen féle sportszerelésre. Itt a válaszok lehetősége nullától indult. Meg lehetett adni 

ötvenezer forint feletti vásárlást is. A végeredményben a 0 forint került az első helyre, 

mégpedig 38,1% lett. Második helyen a 10-50ezer ft-ig végzett 23,8%-kal. A legkevesebb 

százalékot a 1-1000ft-ig és a 50 ezer ft feletti vásárlás kapta 19% lett. 

 

6.Sportfelszerelésre mennyit költ, vagy költött átlagosan havonta? 

 

16. ábra kördiagram költésekről 

7. Fizetne-e többet azért, hogy közelebb legyen a szálláshelye egy adott sporteseményhez? 

Egy olyan kérdés következett, ami inkább a turizmus részéhez áll közel. Fizetne-e többet 

azért, hogy közelebb legyen a szálláshelye egy adott sporteseményhez? Erre a válaszra is 
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igennel és nemmel lehetett válaszolni. A válaszadók többsége nem fizetne ezért többet. A 

nem válaszra 61,9% érkezett még az igen, csak 38,1% lett. 

 

 

15. ábra kördiagram a fizetésről 

8. Milyen gyakran látogat ön sporteseményeket? 

Ezt követően arról kérdeztem a válaszadókat, hogy milyen gyakran járnak 

sporteseményekre? Erre a kérdésre volt a legtöbb előre megírt válaszlehetőség. Itt a 

legnagyobb százalékban a soha választ választották. Százalékosan 28,6% lett az eredmény. 

Ezt követte a hetente 19%-kal. ezzel párhuzamosan végzett az egyszer egy hónapban. 9,5%-

ot kapott a havonta többször és a ritkábban, mint egy év. A legkevesebb százalékot az évente 

és az évente többször kapta. Mégpedig 4,8% lett. 

 

17. ábra sportesemények látogatása 

9. A sportcsapat eredményessége mennyire befolyásolja önt az eseményekre való 

kilátogatásban? 
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A következő kérdés arra irányult, hogy a válaszadókat mennyire befolyásolja a csapatuk 

eredményessége abban, hogy kilátogassanak a helyszínre. Itt 1-5-ig lehetett válaszolna, ahol 

az 1 volt a legkisebb és az 5 a legnagyobb. 5 embert, azaz 23,8%ot egyáltalán nem zavarja 

csapata eredményessége. 2embert, azaz 9,5 százalékot kicsit érdekel. 5 embert, azaz 23,8 

százalékot érdekli a csapat teljesítménye a kilátogatásnál. Szintén 5 embert 28,8%ot eléggé 

érdekli és végezetül 4 embert, azaz 19%ot teljesen tudja befolyásolni a csapata adott 

teljesítménye abban, hogy kilátogasson egy mérkőzésre. 

 

18. ábra oszlopdiagram sporteseményre való kilátogatásról 

 

10. A sporteseményekre való kilátogatás során szeretné-e jobban megismerni az adott 

desztinációt? (helyszín) 

A következő kérdés arra vonatkozott, hogy amikor ellátogat valaki egy sporteseményre van-

e kedve jobban megismerni az adott helyszínt? Itt a válaszadóknak két lehetőségük volt 

igennel és nemmel tudtak válaszolni. A válaszadók 66,7%-a szeretné jobban megismerni a 

helyszínt míg a 33,3%-a nemmel szavazott. 
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19. ábra kördiagram a desztináció megismeréséről 

  

 

11. Előzetesen utánanéz a desztinációnak? (látványosságok, szálláshelyek, 

vendéglátóhelyek) 

Ebben a kérdésben azt vizsgáltam, hogy az emberek utána néznek-e egy adott 

desztinációnak, amit sport nézés okából látogatnak. A válaszadók igen és nem 

válaszlehetőségek közül választhattak. Igen megörültem mikor azt tapasztaltam, hogy az 

igen válasz van nagyobb 61,9%os arányban a nem 38,1%-hoz képest. Szerintem is fontos 

tudni milyen helyre utazik az ember mind a szolgáltatások mind a biztonság miatt. 

 

20. ábra kördiagram a desztinációk utánanézéséről 

12. Volt-e már olyan, hogy visszatért a korábbi sportesemény helyszínére városlátogatás 

céljából? 
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Ebben a kérdésben a visszalátogatást vizsgáltam a sportesemény helyszínéhez. Itt is igen és 

nem válaszopciók voltak a kitöltők részére. Sajnos nagyobb százalékuk 52,4% nem látogat 

vissza a helyszínekre. Ennek az oka lehet a más keresése, ami a turizmus egyik alapelve. 

Mivel az illető volt már az adott helyszínen inkább más desztinációt választ következő 

utazásakór. Ettől függetlenül azért elég nagy 47,6% vissza szokott látogatni a már látogatott 

helyszínekre. 

 

20. ábra kördiagram helyszín látogatásról 

13. Mi a maximális távolság, amit megtenne, hogy lássa kedvenc csapatát élőben? 

Ebben a kérdésben utána jártam, hogy a szurkolók mennyit utaznának azért, hogy 

szurkolhassanak a csapatuknak. Számomra meglepő eredmények születtek. Az egyik 

leggyakoribb válasz a 0-10km-ig volt, ami elég kicsi távolság. A másik leggyakoribb válasz 

az 50-100km-ig volt. Örömmel konstatáltam az érdeklődést akár más városok látogatására 

is, ha a kedvenc csapatukról van szó. Jó látni, hogy vannak igazi drukkerek, akik nem csak 

a televízió előtt követik az eseményeket, hanem utaznak is, ha van rá lehetőség. A 

legkevesebb válasz az 500 km + lehetőségre érkezett. Ez számomra nem volt meglepő. Ezek 

az utak elég költségesek és sokszor nehezen kivitelezhetők. 
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21. ábra kördiagram utazásról a kedvenc csapatért 

 14. Havonta mennyit költ sporteseményekre? (Jegy, utazás, szállás, vendéglátóhelyek) 

Erre a kérdésre a kitöltők a saját válaszukat írhatták be. A 0-tól az 50ezer forintig érkeztek 

válaszok. Összegezve a fele a kitöltőknek 0-10000 forintig míg a másik fele 10000-

50000forintig szokott költeni átlagosan egy hónapban. Zárójelben megadtam pár támpontot, 

ami alapján adhatták meg a válaszokat. Ebből következtetve 5% nem költ semmire míg 46% 

csak a jegyre és az utazásra költenek és a 49%-a költ a minimumnál többet tehát ők igénybe 

vesznek szálláshelyeket vagy valamilyen vendéglátó egység szolgáltatását. 

 

A válaszok: 

0ft 

0 ft 

10000 

5000ft 

10000ft 

1000 

3000 ft 

5000 ft 

50000 

25000-30000 

Semennyit 

10000 ft 

15000ft 

35000ft 
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40000ft 

 

22. ábra sporteseményekre való költés 

15. Ön járt-e már Újpesten sportturizmus céljából? 

A szakdolgozatom témáját illetően talán ez a legfontosabb kérdés a kérdőívemben. Itt is igen és nem 

válaszlehetőségek voltak. A válaszadók 52,4%-a igennel míg a 47,6%-a nemmel válaszólt erre a 

kérdésre. Kicsit szomorú lettem az adatok feldolgozásánál mivel a kitöltőknek majdnem a fele nem 

járt újpesten sportturizmus céljából. Őszintén szólva kicsit nagyobb százalékokra számítottam mivel 

azért mégis csak egy NB1-es csapatról van szó, akinek rendkívül sok más szakosztálya is van a 

futballon kívül. Remélem a jövőben ezek a számok megváltoznak az igen válasz felé. 

 

23. ábra kördiagram Újpest látogatásáról 

16. Az UTE stadionhoz milyen közlekedési eszközzel érkezett? 

A helyszínre való érkezés mindig fontos szempont a turizmus szempontjából. Itt négy 

válaszlehetőség közül tudtak a kitöltők választani. Nem is okozott nagy meglepetést az autó 

válasz kimagasló 36,4%-a. A második helyen a tömegközlekedés és a csapat busz végzett 
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27, 3%-kal. Ez megmutatja, hogy a kitöltők közül vannak sportolók is, akik csapatbusszal 

érkeztek Újpestre. A legkisebb százalékban gyalog érkeznek az emberek. Ez a 

válaszlehetőség 91.%-ot ért el. Környezetkímélés szempontjából szomorú ennek a 

kérdésnek az eredménye. Örültem volna, ha a tömegközlekedést választották volna a 

legtöbben. 

 

24. ábra kördiagram a stadion megközelítéséről 

 17.Milyen vendéglátóhelyeket látogatott meg egy adott sportesemény látogatása közben? 

Azok, akik járnak sporteseményekre, sokszor igénybe veszik a helyi szolgáltatásokat. A 

kitöltők legtöbbszőr étterembe járnak Ezen kívül megtalálható a söröző és a kocsma válasz 

is. Számomra meglepő, de csak egy olyan válasz érkezett, aki szállodát is igénybe vesz. 

A válaszok: 

Kocsma 

Gyorsétterem 

Söröző 

Közeli étterem 

Csülök Vendéglő 

Étterem 

Szállodák, éttermem 
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25ábra felhő a vendéglátóhelyek látogatásáról 

 

18.Mi a véleménye az újpesti szurkolókról a látottak alapján? 

A média sokszor kritizálja a futball szurkolókat, ezért kíváncsian tettem fel ezt a kérdést, 

ami kifejezetten az UTE szurkolókra vonatkozott. Összegezve azt elmondhatjuk, hogy az 

újpesti drukkerek nagyon szeretik a csapatukat és ez kívülről is jól látszik. Viszont a 

viselkedésük sokszor negatív irányt vesz. A válaszadók szerint is igaz, ami a médiában 

sokszor elhangzik, balhéznak, káromkodnak és elég ijesztőek. 

A válaszok: 

Semmi 

Hangosak 

Beképzelt majmok 

Autentikusak 

Szeretik Újpestet 

Nem ismerem oket 

Elvannak 

Vannak 

Lelkesnek tűntek, látszik, hogy szeretik a csapatot 

Nincs véleményem 

Nincs információm 

Fanatikusok 

Elég magas szinten űzik a csapatuk támogatását. 

Nincs róla információm 
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Primitívek 

Jó hangulatú szurkolótábor 

Trágárok hangosak néha ijesztőek 

Hűek a csapathoz 

Igazi Ultrák 

Negatív véleményem van róluk, rongálók 
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3.4 Eredmények és értékelésük 

A szakdolgozatom kutatása során készítettem interjúkat és kérdőíveket, amik alapján fogom 

elkészíteni a következtetéseimet.  

Az Újpest Torna Egylet jelen pillanatban hanyatló ágon van. Az első interjúmban Hegy Iván 

sport elemző és Újságíró úr arra a kérdésemre, hogy manapság milyen szerepet tölt be az 

UTE a társadalomban, nem tudott semmilyen pozitívat mondani. Ő legfőbbképpen a 

futballról adott át nekem fontos információkat. A múltbéli teljesítményekről tudtunk csak 

beszélni mert azok voltak az UTE FC jellegzetes és emlékezetes pillanatai. Ez köszönhető 

annak a sok kimagasló tehetségnek, ikonnak, aki manapság már nincs sem az UTE-ban sem 

más egyesületekben. A nézőszámokat tekintve is drasztikus a visszaesés ezt az első 

interjúban az 6.ábrán láthattuk. A nézőszámok eloszlásához készítettem egy felhőábrát (26. 

ábra) 

 

26. ábra Az UTE rajongók délibáb látomása nézőszámok alapján 

Az utánpótlásról a legtöbbet Zsiska Norberttől tudhattam meg. Azok a gyerekek, akik nem 

egyből az UTE F.C-nél kezdik azoknak is van lehetőségük bekerülni az Újpesti Haladás F.C-

ből. Ez a legfontosabb szerintem a sportban. Mindig esélyt kell adni mindenkinek. Nem 

minden tehetséges fiatal sportolón jön ki egyből, hogy igazán mire is képes. Örülök,hogy 

Újpesten minden fiatal kap esélyt arra, hogy sportolhasson. 

A futballon kívül több szakosztályt is megvizsgáltam. 

Kimondottan örültem, hogy a jégkorong elég híres és sikeres Újpesten. A Kökényesi 

Eszterrrel folytatott interjúmban megtudtam, hogy sok lehetőségük van a kicsiknek és ezzel 
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növelik az utánpótlást. A jéghokis sportolóknak van lehetőségük UTE akadémiára kerülni, 

ahol 100%-os oda figyelésben van részük. Ez a szakosztály 500-600-as nézőszámokat 

produkál, ami kevesebb mint a futballnál, de ettől függetlenül elég szép számokról 

beszélhetünk. 

A birkózó szakosztály sajnos egyre kevésbé érdekes sport. Az elmúlt években a jelentkezők 

száma csökkent a nézőszámokkal együtt. 

Megnézve Újpest elhelyezkedését szerintem a klub nagyon előnyös helyen van. A 

megközelítésre számos lehetőség van. (8. melléklet) A stadion nagyobb tömegek 

befogadására is képes ezért kiváló turizmus szempontjából is. A kérdőív segítségével 

kiderítettem milyen szolgáltató központokat vesznek igénybe az ide érkezők A szálláshelyek 

száma igen kevés, hisz az interjúból is kiderült, hogy nem sokan szállnak meg a kerületben 

turizmus céljából. Ezen kívül a kitöltők sportolási szokásairól tettem fel kérdéseket mivel a 

sportturizmus egyik fontos része az aktív sport. Ezen kívül utazási szokásokról is 

érdeklődtem annak érdekében, hogy még több információhoz jussak, amik segítik a sikeres 

szakdolgozat elkészítését. A kíváncsiság kedvéért a szurkolókról is tettem fel kérdést mivel 

sokszor illetik őket kritikával. 

Következtetéseim, illetve javaslataim összefoglaló jelleggel a SWOT analízisben jelennek 

meg. 
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3.5 SWOT Analízis 

 

Erősségek: 

-Történelem 

-Több szakosztály 

-Felújított termek 

-Támogatások 

-Ultrák 

-Elhelyezkedés 

Gyengeségek: 

-Közelmúltban nyújtott teljesítmény 

-Ritka utánpótlás 

-Negatív vélemények 

-Ikonok hiánya 

Lehetőségek: 

-Szakosztályok fejlesztése 

-sportolók toborzása 

-pályák felújítása 

Veszélyek 

-Konkurens sportegyesületek: 

-Biztonság 

-Ultrák 

 

Véleményem szerint az UTE a múlt miatt ilyen népszerű még manapság is. A rengeteg 

szakosztály lehetőséget nyújt minden fiatalnak arra, hogy megtalálja a neki szimpatikus 

sportágat. A sportot kimondottan magas minőségben végezhetik köszönhető ez a felújított 

belső és külső sportpályáknak. Mivel 2024-ben az UTE F.C tulajdonosváltáson megy 

keresztül (2.5 bekezdés) a jövőben nagy támogatásoknak lehet gazdája az UTE. Ennek örül 

minden sportoló és persze a szurkolók is, akik mindig támogatják a csapatot. A kiváló 

elhelyezkedés még jobban és megközelíthetőség még több szurkolót tud fogadni, mint más 

egyesületek. 

 

A közelben lévő óvodák és iskolák remek lehetőség arra, hogy még több fiatal sportolót 

vonzzanak be az egyesülethez. Szerintem au UTE elég nagy hangsúlyt fektet a toborzásra, 

de elég kevés csatornán teszi ezt meg. Az internet lehetőséget ad arra, hogy még többen 

jelentkezzenek. A felújított pályák megtalálható az erősségek és a lehetőségek között is. 

Ennek az az oka, hogy rengeteg szakosztályt már felújítottak, de vannak még olyanok is akik 

a régi pályákon régi felszerelésekkel sportolnak. A jövőben remélem minden szakosztálynak 

lesz lehetősége a felújításra. 
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Sajnos a mostani állapotot nézve nem szívesen csatlakoznak a fiatalok az UTE-hoz. Nagyon 

sok eredményesebb egyesület is van (például a Ferencváros) és az ifjú sportolók inkább 

mennek hozzájuk. Ezt is a toborzással lehet megelőzni, valamint, ha a meglévő sportolók 

nagy sikereket érnek el, az is kecsegtető lehet a fiatalok számára. Az ultrák viselkedése 

eléggé taszítja az embereket abban, hogy élőben kövessék az eseményeket. Ezt a biztonság 

megerősítésével lehetne kiküszöbölni. 
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4 Összefoglalás 
 

A szakdolgozatomban megvizsgáltam milyen szerepet tölt be ma az UTE mik a lehetőségek 

a szakosztályoknál fényt derítettem az utánpótlásokra és rengeteg fontos információt tudtam 

meg aminek a segítségével választ kaptam mi a sportturizmus jelentősége az UTE modellen 

keresztül. 

Az UTE jelen pillanatban nehéz időket él át. Az Ikonok hiánya és a közelmúltban nyújtott 

teljesítmény miatt a fiatalabb generáció nem szívesen sportol az UTE-nél. Ezt még több 

toborzással kell orvosolni és persze a meglévő tagoknak több sikeres versenyen kéne 

abszolválnia. Ezek azok a fontos elemek, amikkel újra híresebb lehetne az egyesület, aminek 

hatására többen jelentkeznének. 

A meglévő szakosztályok jól felvannak osztva, minden korosztály jól érezheti magát. A 

támogatások tekintetében nagyon jól költi az egyesület a TAO-s pénzeket, felszerelésre és 

felújításokra. Az UTE akadémia U16-tól veszi be a sportolókat. Az akadémián megtalálható 

rehabilitációs edző, dietetikus és egy külön ember, aki a tanulmányi eredményekkel 

foglalkozik, ezen kívül az akadémia állja az összes felszerelést és versenydíjat is. Szóval itt 

a sportolók mindent megkapnak az egyesülettől, hogy még jobban teljesítsenek. 

Ezek a segítségek nagyon fontosak mivel, így lesznek eredményesebbek és ezáltal lesz több 

néző a lelátókon. 

A turizmus növekedését befolyásolta a közelmúltban történt Covid19 vírus. Ebben az időben 

mindenhol zártkapus mérkőzések, versenyek voltak. Ennek végeztével a vírus előtti 

nézőszámokat produkálják a szakosztályok. 

A kerülethez tartozik egy kimagasló infrastruktúra, aminek a segítségével jól működhetne a 

turizmus, de a szálláshelyeket tekintve elég kevés lehetőség van az idelátogatóknak. 

A jövőben remélem építenek több szállásra alkalmas helyet, ezzel is növelve a 

vendégéjszakák számát. 

Az egyéb szolgáltatások terén kiemelném az Újpesti éttermeket, és gyorséttermeket. Elég 

híresek elég sok turistát vonzanak. Ilyen például a Csülök Vendéglő, The Burger Project 

Újpest, Carpathian Street Food, Pasa Kebab Újpest, Burgerking, KFC és a MCdonalds. 

Ezek közül sok megtalálható a város több pontján is, de van a felsoroltak közül olyan, ami 

csak Újpesten található. A sportturizmus miatt érkezők szívesen veszik igénybe ezeket az 

éttermeket, gyorséttermeket. 
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Amiben az UTE fejlődhetne az a Szenior turizmus. Véleményem szerint sok olyan 

kiaknázatlan lehetőség van, amit az idősebb korosztály szívesen igénybe venne. Nagyon sok 

idősebb ember szeret aktívan sportolni nekik meg kéne teremteni a lehetőséget minden 

szakosztálynál. Lehetőség szerint lenne olyan idősáv, ami az idősebb korosztályoké lenne, 

ezen kívül létrehoznék egy új szakosztályt, ami, szintén az időseknek lenne. A 

káposztásmegyeri Farkas-Erdő (27.ábra) remek helyszín sétálásra. Az erő körbesétálása 

Nordic walking botok segítségével remek túra lenne a szenior korosztálynak. A kisebb 

gyerekeknek is remek helyszín hiszen megtalálható ott egy tanösvény is.  

 

 

27. ábra A farkas-erdő felülnézetből (forrás:https://br.pinterest.com/pin/443745369508746825/) 

A kerület sok lehetőséget tartogat remélem a jövőben ezeket jobban kihasználják, hogy 

megnöveljék a turizmust és ennek az egyik nélkülözhetetlen ága a sportturizmus. 
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7 Mellékletek 
 

1.melléklet 

 

Első interjú: Hegyi Iván sport elemző, Újságíró úr. 

Milyen társadalmi szerepet tölt be az UTE a közösségben?  

Milyen az utánpótlás Magyarországon és az UTE-ban? 

Milyen a látogatottság a mai mérkőzéseken országos és klub szinten? A covid milyen 

hatással volt a nézettségre? 
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2.melléklet 

UTE jégkorong szakosztályára. Kökényesi Eszter adminisztrációs munkatárssal. 

Milyen lehetőségek vannak a szakosztálynál? 

Milyen versenyekre van lehetőség? 

A tagdíjak milyen módon működnek mit foglal magába? 

A mérkőzésekre milyen látogatottság van? 

Eddigi sikerek amire büszke az egyesület 
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3. melléklet 

Zsiska Norberttal, aki edző az Újpesti Haladás F.C-nél. 

Milyen korban kezdenek a gyerekek sportolni? 

Mi az egyesület célja? 

Milyen toborzási lehetőségek vannak az egyesületnél? 
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4.melléklet 

UTE birkózó szakosztály, Kapuvári Gábor Európa bajnok bronzérmes birkózóval. 

Hogy lehet bekerülni az UTE birkózó szakosztályába? 

Milyen korosztályoknak van lehetőségük birkózni? 

Mennyire népszerű jelenleg ez a sport? 

Milyen versenyekre van lehetőségük az itt sportolóknak? 

Milyen támogatást nyújt az UTE birkózó szakosztály a gyerekeknek? 

Milyen szerepe van a birkózásnak a turizmusban? 

Milyen fejlesztések vannak tervben a szakosztályon belül? 
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5.melléklet 

 Universitas Műegyetemi Villanyfényes Bajnokság sportolói (10 alany) 

Miért jelentkeztek ebbe az amatőr bajnokságba? 

Mi a véleménye az UTE-ról? 
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6.melléklet 

 interjú: Szabó Zitával, aki a Budapesti Gazdasági Egyetem volt hallgatója, Turizmus-

vendéglátás felsőoktatási szakképzésén végzett 2021-ben. 

Mennyire tartja fontosnak a sportturizmust? 

Végez-e rekreáció szempontjából valamilyen sporttevékenységet? 

Mi a véleménye az UTE-ról? 

Jár-e vagy néz-e sporteseményeket? 
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7.melléklet 

A Magyar Agrár- És Élettudományi Egyetem turizmus-vendéglátás szak hallgatója vagyok. 

A következő kérdőívben megszeretném vizsgálni, hogy az emberek mennyire ismerik az 

UTE-t és hogy milyen véleménnyel vannak róla. A kérdőív kitöltése segít a szakdolgozatom 

sikeres elkészítésében. A kérdőív teljesen anonim és nem lesz máshol felhasználva, csak a 

szakdolgozatomban. Köszönettel Szabó János 

1. Kor 

2. Nem 

3. Lakhely 

4. Sportol-e? 

5. Amennyiben sportol, milyen időközönként és milyen szinten? 

6.Sportfelszerelésre mennyit költ, vagy költött átlagosan? 

7. Fizetne-e többet azért, hogy közelebb legyen a szálláshelye egy adott sporteseményhez? 

8. Milyen gyakran látogat ön sporteseményeket? 

9. A sportcsapat eredményessége mennyire befolyásolja önt az eseményekre való 

kilátogatásban? 

10. A sporteseményekre való kilátogatás során szeretné-e jobban megismerni az adott 

desztinációt? (helyszín) 

11. Előzetesen utánanéz a desztinációknak?(látványosságok, szálláshelyek, 

vendéglátóhelyek) 

12. Volt-e már olyan, hogy visszatért a korábbi sportesemény helyszínére városlátogatás 

céljából? 

13. Mi a maximális távolság amit megtenne, hogy lássa kedvenc csapatát élőben? 

14. Havonta mennyit költ sporteseményekre? (Jegy, utazás, szállás, vendéglátóhelyek) 

15 Ön járt-e már Újpesten sportturizmus céljából? 

16 Az UTE stadionhoz milyen közlekedési eszközzel érkezett? 

17. Milyen vendéglátóhelyeket látogatott meg egy adott sportesemény látogatása közben? 

18. Mi a véleménye az Újpesti szurkolókról a látottak alapján? 
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8.melléklet 

Megközelíthetőség 

 

Újpest a főváros negyedik kerülete. Annak ellenére, hogy ez a város legészakabbra 

eső körzete, kimondottan jól megközelíthető, mind a város szívéből mind az 

agglomerációból érkezők részére. Számos választási lehetőség adódik azoknak akik 

a tömegközlekedést szeretnék igénybe venni. A környező területekről a könnyű 

bejutást a vonatok biztosítják. 

A következő járatok érhetők el újpesten: 

G70 gyorsított személyvonat(Budapest-Nyugati-Szob)  

G71 gyorsított személyvonat (Budapest-Nyugati Vác)  

S70 személyvonat(Budapest-Nyugati -Vác) 

S71 személyvonat(Budapest-Nyugati Vác). 

 

A vonatokon kívül lehetőség van még távolsági busz igénybevételére is. A 

volánbuszok Újpest városkpapuból indulnak, de több megállót is érintenek Újpest 

területén ,ilyen például Újpest-központ. Ez a legfrekventáltabb hely. Innen indul az 

M3-as metró a 12-es és  a 14-es villamos, valamint a következő buszjáratok: 

20E busz (Keleti pályaudvar Káposztásmegyer, Szilas-patak) 

25-ös busz (Mexikói út  Újpest-központ M) 

30-as busz (Keleti pályaudvar  Káposztásmegyer, Mogyoródi-patak) 

30A busz (Keleti pályaudvar   Megyer, Szondi utca) 

96-os busz (Újpalota, Szentmihályi út  Újpest, Fóti út) 

104-es busz (Rákospalota, Kossuth utca  Dunakeszi, Auchan áruház) 

104A busz (Rákospalota, Kossuth utca  Székesdűlő, ipartelep) 

120-as busz (Göncz Árpád városközpont   Újpest-központ M) 

121-es busz (Újpest-városkapu Rákospalota-Újpest vasútállomás) 

122-es busz (Újpest-városkapu  Káposztásmegyer, Mogyoródi-patak) 

126-os busz (Káposztásmegyer, Szilas-patak  Dunakeszi, Auchan áruház) 

126A busz (Káposztásmegyer, Szilas-patak  Káposztásmegyer, Mogyoródi-patak) 

147-es busz (Újpest-központ   Megyer, Julianus barát utca) 

170-es busz (Újpest-központ   Rákospalota, Csömöri-patak) 

196-os busz (Újpalota, Szentmihályi út  Tungsram) 

196A busz (Újpalota, Szentmihályi út Újpest-városkapu M) 
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204-es busz (Rákospalota, Kossuth utca Békásmegyer, Újmegyeri tér) 

220-as busz (Újpest-központ  Újpest, Erdősor út) 

230-as busz (Keleti pályaudvar   Káposztásmegyer, Aquaworld) 

270-es busz (Újpest-központ   Rákospalota, Csömöri-patak) 

296-os busz (Újpalota, Szentmihályi út  Békásmegyer, Újmegyeri tér) 

296A busz (Újpalota, Szentmihályi út  Káposztásmegyer, Szilas-patak) 

Ezeken a járatokon kívül még vannak éjszakai járatok is: 

914-es busz (Káposztásmegyer, Mogyoródi-patak Dél-pesti autóbuszgarázs) 

914A busz (Újpest-központ Határ út M) 

930-as busz (Újpest-központ Megyer, Szondi utca) 

950-es busz (Rákospalota, Kossuth utca Pestszentimre vasútállomás) 

950A busz (Rákospalota, Kossuth utca Pestszentimre vasútállomás) 

996-os busz (Újpest-központ   Cinkotai autóbuszgarázs) 

996A busz (Újpest-központ Cinkotai autóbuszgarázs) 

 

Gépkocsival a megközelíthetőség a belvárosból a 13.kerület felől a Váci úton 

valósítható meg. Újpest központ felől az István út-Deák utca-Nádor utca vonalon 

lehetséges, a 15. kerületből pedig a Szentmihályi út-Deák utca-Nádor utca nyújt 

lehetőséget a pálya eléréséhez. Akik autópályáról szeretnék megközelíteni a stadiont, 

azoknak az M2-es és az M3-as autópálya lesz a segítségükre. Ezen kívül a 11-es fő 

út és a 2-es fő út is igénybe vehető. A fenti javaslatokkal a Szusza Ferenc Stadion 

közelíthető meg. (28.ábra) 
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28. ábra Szusza Ferenc Stadion 

megközelíthetősége(http://www.vasasfc.hu/hirek/igy_juthatsz_el_a_szusza_ferenc_stadionba-2379 2023) 

 

 

A következő helyszín az UTE atlétikai stadion. A 14-es villamos segítségével tudjuk 

megközelíteni a kinti és benti részét is. Akik személygépjárművel érkeznek, ők a Szilágyi 

utcán tudnak ide látogatni. Itt mindenképp megszeretném említeni a közelben lévő Tarzan 

parkot, amit a gyerekek szórakoztatására hoztak létre. 

  

http://www.vasasfc.hu/hirek/igy_juthatsz_el_a_szusza_ferenc_stadionba-2379
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 Függelékek 

4.sz. függelék: 
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5.sz. függelék 

 


